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Milí spoluobčané, 

rok utekl jako voda a k vám při-
chází letošní poslední zpravodaj. 
Byl to rok, který snad přinesl do 
vašich domovů trošku zklidnění 
a vyrovnanosti. I když covid pořád 
existuje, už jsme se s ním nauči-
li žít, stejně jako jsme se naučili 
přijímat zprávy z oblastí, kde lidé 
nejsou schopni se v dnešní době 
rozumně domluvit a mají pocit, 
že válka za ně něco vyřeší. Opak je 
pravdou, a proto buďme rádi, že 
žijeme v zemi, kde snad lidé, i když 
nemají na všechno stejný názor, 
jsou schopni spolu komunikovat 
a dohodnout se.  Snažme se proto 
žít tak, abychom předcházeli zby-
tečným konfliktům a neshodám.

Je za námi rok, v němž jste za-
jisté všichni sledovali, jak se bude 
dařit novému vedení obce. Každý si 
může udělat svůj obrázek a názor. 
Řada věcí se podařila, některé jsou 
stále ve fázi příprav a některé se 
zatím realizovat nepodařilo. O těch, 
které se podařily, jste se mohli 
dočíst v předešlých zpravodajích 
nebo se dočtete v tom aktuálním. 

Co nás čeká v příštím roce? Urči-
tě bychom chtěli zrealizovat opravu 
kanalizace a místní komunikace 
v uličce na Masarykově náměstí. 
Máme přislíbenu dotaci z Minister-
stva pro místní rozvoj a proběhlo  
výběrové řízení na dodavatele 
stavby. Pokračují práce na projekto-
vé dokumentaci na úpravu ulice Pa-
lackého. Nadále zůstává naší priori-
tou výstavba sportovní haly, a proto 
se snažíme upravit projekt tak, aby 
splnil základní požadavky a normy, 
ale současně byl po finanční strán-
ce pro naši obec realizovatelný. 
Snad se to podaří. Telničtí házen-

káři a všichni ostatní sportovci by si 
to určitě zasloužili. Rozpracované 
jsou i další projekty. Správa a údrž-
ba silnic Jihomoravského kraje má 
zpracovaný projekt na rekonstrukci 
silnice II. třídy a hodlá jej v letech 
2026–2027 realizovat. 

Když jsem v roce 2007 bojovala 
za to, aby telnická škola ukončila 
spolupráci se ZŠ Žatčany a fungo-
vala samostatně, hrnuly se na mne 
ze všech stran dotazy, jak to bude za 
deset let, zda budeme mít dostatek 
dětí, nebo jestli škola v obci zanik-
ne. Dnes je ve škole 100 dětí a začí-
ná pro nás být pomalu malá. V příš-
tím roce proběhne rozšíření šatny 
a pracuje se na projektu nástavby 
školy, který byl zadán již v minu-
losti. Bude třeba zpracovat projek-
tovou dokumentaci na kompletní 
rekonstrukci elektroinstalace. 

To je jen malý výčet agendy, 
kterou přinese příští rok. V závěru 
toho letošního bych chtěla po-
děkovat za celoroční spolupráci 
zastupitelstvu obce, všem obecním 
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zaměstnancům, členům komisí 
a výborů. Poděkování patří také 
spolkům za jejich celoroční činnost 
a za akce, které během roku při-
pravovaly. A také děkuji všem, kdo 
se jakkoli podíleli na chodu obce 
a jejím rozvoji. 

V roce 2024 si připomeneme 
hned několik výročí: 780 let od 
založení obce Telnice, 135 let od 
založení telnické školy a 45 let od 
postavení nové mateřské školy. 
Společně tato výročí oslavíme 
v září příštího roku. 

Blíží se Vánoce, a tak bych vám 
všem chtěla popřát, abyste je 
prožili v klidu, v pohodě a společně 
s celou rodinou. Aby vám přinesly 
především radost z toho, že můžete 
být se svými blízkými. Do nového 
roku vám pak přeji hlavně hodně 
zdraví, energie a optimismu. Aby 
vše, co si přejete a plánujete, do-
padlo podle vašich představ. 

Leona Bímová,  
starostka obce Telnice
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Od posledního vydání zpravodaje proběhla tři  
zasedání zastupitelstva obce Telnice, a sice 7. září,  
12. října a 8. listopadu. Zastupitelstvo obce mimo jiné 
projednalo a schválilo:

n   Smlouvu o dílo s Vysokým učením technickým 
v Brně, které je zhotovitelem projektové doku-
mentace k úpravě ulice Palackého. V této ulici je již 
několik let plánována oprava silnice III. třídy, úprava 
příkopu a vybudování parkovacích stání. Projektová 
dokumentace by měla být dokončena na začátku 
roku 2024.

n   Smlouvu o nájmu části obecního pozemku pro 
dočasné uskladnění stavebního materiálu, smlouvu 
o nájmu pozemku na zahrádku, zveřejnění záměru 
na směnu pozemků v Nádražní čtvrti se společností 
RD Telnice, která zajišťuje výstavbu nových domů 
na ulici Hliníky. 

n   Nová pravidla pro zadávání veřejných zakázek malé-
ho rozsahu, která upravují pravomoci zastupitelstva 
obce a starostky při výběru dodavatelů na tento typ 
zakázek. 

n   Zadání výběrového řízení na stavby „Telnice – opra-
va havarijního stavu kanalizace“ a „Telnice – místní 
komunikace v uličce na Masarykově náměstí“.  
Obě tyto akce by měly být realizovány v první  
polovině příštího roku.  

n   Příspěvek na financování systému Integrovaného 
dopravního systému Jihomoravského kraje ve výši 
165 000 Kč. Tento příspěvek na zajištění dopravní 
obslužnosti a přepravy osob je hrazen každoročně, 
podle počtu obyvatel k 1. lednu příslušného kalen-
dářního roku na rok následující. Příspěvek na rok 
2024 činí 100 Kč na jednoho obyvatele obce. 

n   Pořízení zahradního traktoru se sekacím zařízením 
a sběrným košem pro údržbu obecních trávníků, 
zahrady mateřské školy, parků a dalších rozlehlých 
travnatých ploch. Současně bude sloužit i při úklidu 
listí v podzimním období. 

n   Obecně závazné vyhlášky obce Telnice:  
a)  o místním poplatku za užívání veřejného pro-

stranství,
 b)  o místním poplatku ze psů, 
 c)  o místním poplatku za obecní systém odpadové-

ho hospodářství. 
  Zastupitelstvo obce se zabývalo výší poplatku za 

odpad v souvislosti se zvyšováním cen za jeho 
likvidaci. Pro rok 2024 se zastupitelstvo rozhodlo 
ponechat poplatek ve výši 500 Kč na obyvatele obce 
jako odměnu za kvalitní třídění odpadu. Ve všech 
okolních obcích je poplatek za likvidaci domovního 
odpadu vyšší.

n   Prodejní cenu obecního stolního kalendáře na rok 
2024 ve výši 100 Kč. Senioři nad 70 let dostanou do 
domácnosti jeden kalendář zdarma. Ostatní zájemci 
si kalendář mohou zakoupit na poště. 

n   Výroční zprávu o činnosti Základní a mateřské školy 
Telnice.

n   Poskytnutí dotací z rozpočtu obce Telnice těmto 
subjektům: Zdeněk Kubíček (Tenisový turnaj,  
3 000 Kč) a Rybáři Telnice (Rybářské závody pro 
dospělé, 5 000 Kč).

Úplné zápisy z jednotlivých zasedání zastupitelstva 
obce Telnice najdete na webových stránkách obce 
v sekci Samospráva / Zastupitelstvo obce / Zápisy 
a usnesení 2022–2026.

Leona Bímová, starostka obce
 

Z jednání  
zastupitelstva obce 

Oblast chystané opravy kanalizace a místní komunikace (vyznačeno 
červeně)
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Zaměstnanci  
obecního úřadu

K tomu, aby obec fungovala tak, jak má, jsou třeba 
nejen lidé, které si zvolili občané do obecního zastu-
pitelstva, ale především ti, kteří se denně starají o to, 
aby vše běželo a bylo v pořádku. 

Jsou to zaměstnanci obecního úřadu, bez kterých 
by spousta věcí nešla. Paní úřednice Marcela Drápa-
lová pro vás zajišťuje různé agendy státní správy a sa-
mosprávy a vše, co potřebujete. Můžete se na ni ob-
rátit s jakýmkoli dotazem, ráda vám poradí, případně 
odkáže na kompetentní osoby. Je jakousi spojkou 
mezi vámi občany a vedením obce. Veškeré finanční 
záležitosti zajišťuje paní účetní Martina Wittmano-
vá, na kterou se v této oblasti můžeme spolehnout. 
O pořádek na úřadě, poště, v knihovně a přilehlém 
okolí úřadu se pečlivě stará paní Marie Demková. 
Také zaměstnankyně Pošty Partner se snaží vycházet 
vám maximálně vstříc. Vedoucí paní Irena Zehnalová 
i pracovnice poštovního provozu Šárka Machková 
zajišťují jak poštovní služby, tak i část obecní agendy. 
V současné době zastupující paní Jana Hradílková 
vypomáhá po dobu nemoci paní Machkové. 

Ti, se kterými se setkáváte nejčastěji, jsou zaměst-
nanci obecní „pracovní čety“. Jsou to lidé, kteří za-
jišťují úklid obce, základní údržbářské práce, sečení 
trávy, zametání sněhu a další činnosti potřebné pro 
řádný chod obce. Vedoucím této pracovní skupiny 
je Vojtěch Frýbort, jehož úkolem je mimo jiné koor-
dinace prací, které je třeba zajistit. Dalšími zaměst-
nanci jsou Bartoloměj Sklenář a Semen Svyško, kteří 
zabezpečují technické a údržbářské práce. Martina 
Burková a Jiří Daniel mají na starosti hlavně práce 
úklidové. O zeleň se v obci stará paní Oldřiška Koz-
derová. Všichni společně se starají nejen o údržbu 
obecních prostor, ale také částečně o budovy a ven-
kovní areály základní a mateřské školy.  

Všichni tito zaměstnanci jsou zde pro vás, občany, 
a snaží se, aby vše fungovalo. V případě potřeby nevá-
hejte obecní úřad kontaktovat, rádi vám pomůžeme. 

V závěru roku bych chtěla všem obecním zaměst-
nancům poděkovat za jejich práci a popřát jim nejen 
klidné vánoční svátky, ale také hodně zdraví a sil do 
roku příštího.  

Leona Bímová, starostka obce

 

Místní poplatky  
za odpad a ze psů  
v roce 2024 

V návaznosti na novelu zákona o místních poplat-
cích projednalo zastupitelstvo obce Telnice na svém 
12. zasedání mimo jiné i obecně závaznou vyhlášku 
obce Telnice o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství a obecně závaznou vy-
hlášku obce Telnice o místním poplatku ze psů. Obě 
tyto vyhlášky mají účinnost od 1. ledna 2024.

Podle obecně závazné vyhlášky obce Telnice 
o místním poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství (dále poplatek za odpad) zůstává saz-
ba místního poplatku stejná, jako byla v předešlých 
dvou letech, tedy 500 Kč za kalendářní rok. Poplatek 
na rok 2024 je bez rozdílu splatný jednorázově, a to 
nejpozději do 31. března 2024. 

Poplatníkem je nejen fyzická osoba, která je 
přihlášena v naší obci, ale i vlastník nemovité věci 
zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodin-
nou rekreaci, ve které není přihlášená žádná fyzická 
osoba a která je umístěna na území obce.

Výše uvedená vyhláška řeší i osvobození od 
poplatku, např. dětí narozených v příslušném ka-
lendářním roce; osob, které písemně doloží sku-
tečnost, že žijí v sociálních zařízeních typu domov 
pro seniory či domov pro postižené děti; nebo osob, 
které jsou omezeny na osobní svobodě.

Poplatníci mají podle zákona o místních poplat-
cích a daňového řádu povinnost ohlásit obecnímu 
úřadu vznik své poplatkové povinnosti včetně  



4 | Telnický zpravodaj | prosinec 2023

např. daňového identifikátoru, což je rodné číslo;  
ohlásit jakékoliv změny údajů již dříve nahlášených 
a dále při uplatnění osvobození doložit nárok na 
osvobození, a to nejpozději do 15 dnů ode dne, kdy 
skutečnosti nastaly. V případě, že toto osvobození 
v termínu není prokázáno, nelze jej později uplatnit. 

Výše sazby poplatku ze psů zůstává též stejná. Za-
stupitelstvo obce Telnice stanovilo obecně závaznou 
vyhláškou o místním poplatku ze psů základní sazbu 
poplatku za prvního psa 200 Kč, za druhého a dal-
šího psa téhož držitele 300 Kč. Druhým okruhem 
poplatníků jsou osoby-držitelé starší 65 let  
(není zohledňováno, zda se jedná o osobu, která 
je poživatelem invalidního, starobního, vdovského 
nebo vdoveckého důchodu) a u těch je stanovena 
sazba poplatku 50 Kč a za druhého a každého dal-
šího psa 100 Kč. Poplatek je splatný do 31. března 
příslušného kalendářního roku. Veškeré skutečnosti 
pro stanovení výše poplatku musí poplatník včas 
ohlásit obecnímu úřadu. Stejně tak změnu či zánik 
poplatkové povinnosti, včetně uplatnění osvobození 
uvedené ve vyhlášce. Platí totéž, co u poplatku za ko-
munální odpad: V případě, že toto osvobození není 
prokázáno v termínu, nelze jej později uplatnit. 

Celá znění obecně závazných vyhlášek č. 1/2023 
o místním poplatku za obecní systém odpadového 
hospodářství a č. 2/2023 o místním poplatku ze 
psů jsou k nahlédnutí na webových stránkách obce 
www.telnice.cz v záložce Samospráva / Vyhlášky 
a nařízení. Další informace najdete v záložce Úřad / 
Místní poplatky nebo na webové stránce  
sbirkapp.gov.cz/vyhledavani.

Úhrady poplatků můžete provádět:
1.   Bezhotovostním příkazem (preferovaná  

varianta – děkujeme za pochopení)
 •  číslo účtu: 5821641/0100,
 •  variabilní symbol: číslo popisné,
 •   zpráva pro příjemce: druh poplatku, částky  

a jména, za které je poplatek odváděn.
2.   Platební kartou či hotově na Poště Partner  

v budově OÚ v Telnici v úřední dny od pondě-
lí 12. února 2024. Do té doby nebude možné 
z technických důvodů poplatky na pokladně 
přijímat. Děkujeme za pochopení a respektování 
této skutečnosti.
V případě nejasností můžete zavolat do kancelá-

ře obecního úřadu Telnice na tel. č. 544 224 410.

Marcela Drápalová, úřednice

Informace k novým 
webovým stránkám

 
Již je to nějaký týden, kdy obec Telnice spustila nové 
webové stránky. Pro některé z vás bylo nebo je těžké 
se v nich zorientovat a zvyknout si na ně. Smyslem 
nových webových stránek bylo nejen mít určité  
skutečnosti v souladu s právními předpisy, ale  
také uspořádat informace, které vám přinášíme,  
do jednotlivých rubrik. Tak, aby bylo možné 
informace dohledat i zpětně, ne pouze v den 
zveřejnění.

Na hlavní obrazovce se objevují Aktuality. Zprá-
vy zde uvedené mají mít opravdu funkci aktualit, 
tzn. že jsou zde zpravidla jen určitý čas. V Kalendáři 
najdete jednotlivé dny roku a díky podtrženému 
a zvýrazněnému číslu je patrné, že se v obci koná 
nějaká akce.

Na úvodní straně jsou také sloupce s názvy Obec, 
Úřad, Samospráva a Život v obci. Tyto sloupce jsou 
dále rozčleněny na jednotlivé záložky, které mohou 
mít další podtémata. Hodně navštěvovaná by mohla 
být sekce Hlášení rozhlasu, kterou najdete ve sloup-
ci Úřad. Nejvíce informací z dění v obci je uloženo 
ve sloupci s názvem Život v obci a její složce  
Ostatní. Najdete zde např. fotogalerii, reportáže,  
smuteční oznámení, nabídky práce nebo pozvánky  
z okolí.

Doporučujeme si web opravdu projít po jed-
notlivých záložkách, a tak se seznámit s umístěním 
zpráv a informací. Pokud však budete i nadále mít 
nějaké dotazy či připomínky, neváhejte zavolat na 
obecní úřad na tel. č. 544 224 410.

Marcela Drápalová, úřednice a administrátorka webu
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Činnost  
kulturní komise 
v roce 2023

 
Kulturní komise pracuje v tomto složení: Bohumila 
Hrazdírová (předsedkyně), Monika Haniková, Mar-
kéta Kyzlinková, Jana Budíková, Marie Gabrhelová, 
Bohumila Mutlová a Martina Hrdličková. Komise se 
v tomto roce dosud sešla pětkrát (17. 1., 8. 3., 17. 4., 
14. 6. a 4. 10.) a řešila program kulturních akcí obce 
a jejich zajištění, a také spolupráci s organizátory 
jiných akcí. 

Den dětí, který proběhl v sobotu 3. června 2023, 
koordinovala kulturní komise ve spolupráci s Mys-
liveckým spolkem Telnice, Rybáři Telnice a Sborem 
dobrovolných hasičů Telnice. Program samotný již 
poté řešily tyto spolky, které se akce ujaly s velkým 
nasazením, a umožnily tak malým i velkým účast-
níkům strávit krásné odpoledne v areálu u rybníka 
a v přilehlém okolí. 

Další velkou akcí byly telnické hody. Členky 
kulturní komise se mimo jiné podílely na proce-
su vydávání krojů, tisku pozvánek na hodové dny, 
zajištění občerstvení a péči o cíferské hosty, kteří 
přijali pozvání na hodovou neděli. Monika Haniko-
vá připravila ve spolupráci s Renatou a Ivou Jaho-
dovými do hodového čísla Telnického zpravodaje 
článek o péči a údržbě telnických krojů. Na návrh 
komise proběhla před hody na sokolovně zkouška 
oblékání dívčího kroje a byla zavedena vratná kauce 
při zápůjčce krojů. 

V průběhu léta proběhlo Letní kino, které bylo 
přesunuto na měsíc srpen a bylo zajištěno ve spolu-
práci s restaurací U Seňora na sokolovně. Dne  
26. srpna se pak uskutečnil koncert kapely Lehká 
noha, také na sokolovně. 

Ve státní svátek 28. října 2023 se konala velmi 
pěkná akce k oslavě založení republiky, a to i s ná-
vštěvou T. G. Masaryka. Slavnost byla zakončena 
jazzovým podvečerem s kapelou JuKi Band na or-
lovně. Krásnou dobovou pozvánku na tuto akci vy-
tvořila Markéta Kyzlinková. Členky kulturní komise 
a další šikovné ženy napekly „Masarykovo cukroví“ 
pro všechny účastníky. 

Komise se v podstatě pokaždé potkala v plném 
počtu (včetně paní starostky). Jsem ráda, že se 

v ní sešli lidé, v našem případě samé ženy, které 
o činnost obce, resp. v obci, v oblasti kultury mají 
zájem a vždy jsou ochotné pomoci. Naším cílem je 
podporovat kulturní stránku života v obci, udržovat 
tradice, uvádět v život dobré nápady, zejména ob-
čanů Telnice, a pomáhat spolkům, které jsou často 
realizátory těchto aktivit. 

Velkou výzvou je pro nás nyní vyřešení údržby 
telnických krojů, o které se dlouhé roky svědomitě 
a s velkou péčí staraly Renata a Iva Jahodovy, za což 
jim velice děkujeme. Moc nás mrzí, že již nemohou 
v této činnosti pokračovat. 

Děkujeme za všechny nápady, které jste nám 
přednášeli, za nadšení a zájem o kulturní akce,  
za pomoc při nich, za jejich organizování i za účast 
na nich.

Bohumila Hrazdírová, 
předsedkyně kulturní komise

Telnice News

T. G. MASARYK
PŘIJEDE 28. 10. DO TELNICE

ŘÍJEN 2023TELNICE U BRNA

JSTE SRDEČNĚ ZVÁNI. Vlaječky s sebou :-)

16:00–18:00
15:30–16:00

Jazzový podvečer s kapelou JuKi Band na Orlovně
Setkání u památníku na Masarykově náměstí

Program - 28. října 2023

Podle dochovaných zdrojů navštívil T.G.Masa-
ryk Telnici před téměř 100 lety, 18. června 1924.
Poté projížděl naší obcí ještě několikrát. Přijďte
s námi zavzpomínat a potřást si pravicí s “tatíč-
kem Masarykem” či získat jeho podpis.

TGM se vrací. Přijďte pozdravit prezidenta.
TELNICE - Na oslavu vzniku Československé
republiky uvítáme v sobotu 28. října 2023 v Telni-
ci vzácnou návštěvu. V rámci svého programu pu-
tování po okolních obcích přivezou historická vo-
zidla prezidenta Masaryka i s jeho doprovodem.

Akci pořádá obec Telnice za spoluúčasti Spolku Čechora, Klubu policejní historie Brno a Techni-
ckého muzea v Brně. Kdo chce, může přijít v dobovém kostýmu nebo v kroji.

Pozvánka na setkání s TGM
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Činnost  
stavební komise 
v roce 2023

Stavební komise řešila novou výstavbu RD Telnice 
na ulici Hliníky – zejména polohu domů a přístup 
do parku u železniční tratě, aby nedošlo k blokaci 
přístupu. Také se vyjadřovala ke krajské investič-
ní akci „Průtah obcí Telnice“, u které je investorem 
Správa a údržba silnic JMK. Zde se komise zaměřila 
hlavně na zvýšení bezpečnosti chodců prostřednic-
tvím možného umístění zábradlí u vozovky. Dále 
se komise průběžně zabývá optimalizací projektu 
sportovní haly, jejímž cílem je výrazné snížení ná-
kladů na výstavbu i provoz haly. 

Marek Sklenář, předseda stavební komise

Činnost  
sociální komise 
v roce 2023 

Sociální komise, která čítá celkem dvanáct členů, se 
v roce 2023 setkala v zasedací místnosti obecního 
úřadu celkem čtyřikrát, a to za účelem řešení soci-
ální oblasti samosprávy obce a plánování akcí pro 
telnické občany. V měsíci dubnu jsme tak uspořáda-
li Vítání občánků, kterého se účastnilo celkem deset 
dětí s rodinami. Téhož dne odpoledne proběhl Čaj 
o páté. Bohatý program a tradiční dobrá nálada při-
lákala místní i přespolní návštěvníky. V měsíci říjnu 
jsme s radostí přivítali devět nových telnických ob-

čánků. Začátkem měsíce prosince jsme uspořádali 
Adventní setkání se seniory, které je určeno pro vě-
kovou skupinu 70+. Členové sociální komise předali 
osobně pozvánky. Tato akce je spojena s dobrým 
jídlem, pohoštěním, hudebním a kulturním vystou-
pením, přátelským posezením a vánočním laděním. 
Pravidelná setkání Klubu aktivních seniorů s pest-
rou nabídkou aktivit, tvoření a besed byla realizová-
na celkem sedmnáctkrát. Sociální komise poskytuje 
občanům Telnice i základní sociální poradenství. 
Zprostředkování probíhá přes obecní úřad.

Ivana Mifková, předsedkyně sociální komise

Činnost komise  
životního prostředí 
v roce 2023

 

Komise životního prostředí ve složení Andrea Da-
nižová, Oldřiška Kozderová, Daniela Průdková, Jiří 
Dudák a František Zavadil se jako poradní orgán 
jmenovaný starostkou obce vyjadřuje k jednotli-
vým žádostem o pokácení dřevin, navrhuje lokality 
vhodné k výsadbě dřevin a možnosti zlepšení prů-
chodnosti zemědělských lánů v okolí naší obce.

Jako úspěch hodnotím v letošním roce podíl čle-
nů komise na organizaci a vlastním provedení jarní 
akce Ukliďme svoji obec – Ukliďme Česko a také 
realizaci návrhu výsadby břízek u hospodářského 
mostu. Za neúspěch pak považuji neprosazení ná-
vrhu vybudování legálního přístupu (cesty) k lesíku 
za Balatonem.

František Zavadil, předseda komise ŽP

Členky sociální komise (s malými pomocnicemi) během Čaje o páté

Členové komise životního prostředí se podíleli akci Ukliďme svoji obec
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	Změny na telnické Poště Partner
 

Na Poštu Partner 
v Telnici nastoupila 
k 1. listopadu 2023 
nová pracovnice paní 
Jana Hradílková ze 
Sokolnic, která bude 
zastupovat za paní 
Šárku Machkovou 
po dobu její nepří-

tomnosti. Paní Hradílková je zkušenou pracovnicí 
s letitou praxí u České pošty. Na Poště Partner se 
bude věnovat pouze agendě poštovnictví. Obsluhu 
Czech Pointu bude zajišťovat paní Irena Zehnalová. 
Pošta Partner Telnice také dočasně mění hodiny pro 
veřejnost, a to následovně:  

Po 8–18 h     
Út 8–12 h
St 8–18 h     
Čt 8–16 h 
Pá 8–12 h

Změna platí do odvolání. Děkujeme za pochopení.

	Nová praktická lékařka v Telnici

Od měsíce října 2023 došlo k personální změně 
v ordinaci praktického lékaře pro dospělé, zajišťo-
vané společností MediClinic. Nově zde nastoupila 
MUDr. Veronika Vašíčková, která působí jak v ordi-
naci v Sokolnicích, tak u nás v Telnici. 

Sídlo ordinace: Palackého 402
Telefon: +420 544 211 408
E-mail: praktik1-Sokolnice@ordinace.mediclinic.cz
Ordinační doba: úterý 7–15 hodin. 

Paní doktorku je možné navštívit také v sokol-
nické ordinaci. Podrobný rozpis ordinačních hodin 

v Sokolnicích a v Telnici naleznete v tomto zpravo-
daji na str. 18. Rozhovor s novou paní doktorkou si 
můžete přečíst v tomto zpravodaji na str. 17–18.

	Uzavření vstupu na dětské hřiště  
na ulici Palackého 

Z bezpečnostních důvodů a po konzultaci se zá-
stupcem policie ČR byl uzavřen vstup na dětské hři-
ště na ulici Palackého od silnice III. třídy vedoucí na 
nádraží. Vstup do tohoto prostoru zůstává pouze ze 
strany místní komunikace, která není tak frekven-
tovaná, a tudíž pro návštěvníky, především děti, tak 
nebezpečná. Současně byl prostor před vchodem 
upraven, vyštěrkován, a umožní tak zaparkování 
dalšího vozidla. 

	Nová vstupní brána v základní škole

V říjnu provedli zaměstnanci obce ve spolupráci se 
společností Kovovýroba Kirš výměnu vstupní brány 
do areálu základní školy. Hlavním důvodem bylo 
zajištění bezpečnosti dětí především v době her ve 
školní družině. Konstrukce původní brány umožňo-
vala propadání míčků, hlavně florbalových a teni-

Zprávy  
z obecního úřadu 
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sových, do venkovního prostoru až k silnici. To bylo 
samozřejmě nebezpečné jak pro projíždějící auta, 
tak pro toho, kdo pro míček šel. Současná brána již 
tento problém vyřešila stejně jako pohodlné otvírá-
ní a zavírání bez visacích zámků. Děkujeme všem, 
kdo se na této akci podíleli. 

	Rekonstrukce stání na tříděný odpad v MŠ
 
Během měsíce září a října provedli obecní zaměst-
nanci ve spolupráci se společností SEVUD rekon-
strukci místa pro odkládání tříděného odpadu 
z mateřské školy. Prostor před kuchyní byl vydláž-
děn a osazen přístřeškem. Kontejnery a popelnice 
jsou tak chráněny před deštěm a nepříznivými 
povětrnostními podmínkami. Celý prostor byl upra-
ven, aby vyhovoval provozu předškolního zařízení. 
Současně byl opraven plot školní zahrady, a zajiště-
na tak bezpečnost dětí. Děkujeme všem, kdo se na 
této rekonstrukci podíleli.

	Boží muka na Mrtvé 

V srpnu letošního roku došlo na křižovatce ve smě-
ru na Sokolnice, na silnici zvané Mrtvá, k dopravní 
nehodě, při které byla zničena Boží muka. Torzo 
této stavby bylo převezeno na obecní dvůr, roze-
bráno a uloženo. Na jaře příštího roku proběhne 
kompletní rekonstrukce této památkově chráněné 
stavby a s využitím stávajícího materiálu bude uve-
dena do původního stavu.

	Odcizení zavlažovacích vaků 

Během měsíce srpna osadili obecní zaměstnanci 
všechny mladé stromky v Telnici a jejím okolí za-
vlažovacími vaky. Tyto vaky mají zajistit stálý přísun 
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vody ke stromkům. Bohužel ze soboty 7. na neděli 
8. října 2023 došlo k odcizení 40 vaků u silnice na 
Otmarov. Celou záležitost jsme nahlásili a předali 
k šetření Policii v Židlochovicích. Pokud by měl kdo-
koli jakékoli informace k danému případu, může je 
nahlásit na obecním úřadě v Telnici nebo na slu-
žebně policie ČR v Židlochovicích. Doufáme, že se 
podobná situace nebude v budoucnu již opakovat. 
Po konzultaci s odborníkem budou vaky ponechány 
přes zimu na svém místě a na jaře opět naplněny 
vodou. 

	Odstranění a ořez dřevin 

Společnost EG.D žádá 
vlastníky a uživatele 
pozemků o odstranění 
dřevin ohrožujících bez-
pečný a spolehlivý provoz 
elektrického distribučního 

zařízení. V případech, kdy vlastníci či uživatelé po-
zemků dřeviny neodstraní nebo neprovedou jejich 
ořez, mohou zaměstnanci společnosti EG.D anebo 
jiné pověřené osoby na základě plné moci následně 
na dotčené pozemky vstoupit a nezbytné zásahy  
do dřevin provést vlastními prostředky.

	Videozáznam z telnických hodů 2023 

Telnické hody jsou dávno za námi, ale zavzpomínat 
si můžeme nejen při prohlížení fotografií, ale také 
shlédnutím krásně vytvořeného videozáznamu.   
Vytvořil ho pro nás František Kroutil mladší.  
Moc děkujeme. Odkaz na videozáznam najdete na 
obecních webových stránkách v sekci  
Život v obci / Ostatní / Fotogalerie / 2023. 

	Obec Telnice obdržela  
Odpadového Oskara

Obec Telnice obdržela díky svědomitému  
třídění odpadu, na němž se podílejí místní  
občané, ocenění Odpadový Oskar za třetí nejnižší 
produkci směsného odpadu v kategorii obcí  
od 1001 do 5000 obyvatel v Jihomoravském kraji. 
Produkce směsného odpadu na jednoho  
obyvatele za rok 2022 u nás činila 111,7 kg.  
Soutěž pořádá nezisková organizace Arnika  
(https://arnika.org), která již dříve upozornila na 
odpadové hospodaření v Telnici jako na příklad 
dobré praxe. Děkujeme všem, kteří se na správném 
třídění odpadů podílejí.

	Obecní stolní kalendář na rok 2024 
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Obecní stolní kalendář na rok 2024 je v prodeji 
na telnické Poště Partner. Cena za kus je 100 Kč.  
Kalendář je věnován vzpomínkám na školní léta 
v naší základní a mateřské škole. Děkujeme všem, 
kdo zapůjčili fotografie z rodinných alb. Senioři nad 
70 let obdrželi společně s pozvánkou na adventní 
setkání jeden kalendář na domácnost zdarma.

	Vánoční pohlednice 

Obecní úřad nabízí k prodeji dvě vánoční pohled-
nice. Autorkou jedné z nich je tradičně výtvarnice 
Martina Hostěradská. Druhá pohlednice je dílem 
žákyň 5. ročníku naší školy Terezie Krejčiříkové 

a Viktorie Krčkové. Všem děkujeme za spolupráci 
a doufáme, že se vám naše vánoční pohlednice 
budou líbit. Pohlednice jsou dostupné na telnické 
Poště Partner.

	Provoz OÚ, pošty a sběrného místa  
v závěru roku

Posledním úředním dnem obecního úřadu Telnice 
bude středa 20. prosince 2023, kdy bude pro veřejnost 
otevřeno od 8 do 18 hodin. Prvním úředním dnem 
v roce 2024 pak bude čtvrtek 4. ledna 2024, kdy bude 
pro veřejnost otevřeno od 8 do 16 hodin. Vždy s pole-
dní přestávkou 11.30–12.30. Děkujeme za pochopení.
Telnická pošta bude v závěru roku otevřena  
v provozní dobu jako doposud  
(Po, St 8–18; Čt 8–16, Út, Pá 8–12 hod).
Sběrné místo na obecním dvoře bude v závěru  
roku otevřeno v běžnou otevírací dobu: v sobotu  
23. prosince a 30. prosince 2023 od 10 do 12 hodin,  
ve středu 27. prosince 2023 od 15 do 17 hodin.

Leona Bímová, starostka obce

 

 

 

TJ SOKOL TELNICE    

  
V SÁLE MÍSTNÍ SOKOLOVNY 

TRADIČNÍ ŠTĚPÁNSKÝ TURNAJ 
NEREGISTROVANÝCH HRÁČŮ 

    
ZÁPIS HRÁČŮ OD 8.00 HOD 

PŘEDPOKLÁDANÝ ZAČÁTEK TURNAJE V 8.30 HOD 

NA VŠECHNY, KTEŘÍ MAJÍ RÁDI „PINČES“ SE TĚŠÍ POŘADATELÉ 
                                                                                                              
                                                                                                        Činnost organizace podporuje Obec Telnice 
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Říjen 2023
Zdeněk Dvořák 
Antonín Dobšák
Jiří Netolický
Ludmila Mašková
Františka Peterková 
Květoslava Otřísalová
Stanislav Prašivka
Josef Hrazdíra
Marie Tichá
Barbora Loukotová 
Libor Pelánek
Anna Langerová
Pavel Takáč

Listopad 2023
Marie Vachalová 
Renata Šímová
Elemír Kamenický
Stanislav Chudáček
Jindřich Konečný
Jarmila Halamková
Ladislav Hrdlička
Vladimír Král

Významná životní jubilea
Prosinec 2023

Vladimíra Sedláková
František Zavadil 
Jan Přerovský
Alena Dvořáková
Eva Divácká
Jindřiška Hanušová
Milada Přikrylová

Našim jubilantům přejeme pevné zdraví, rodinnou pohodu a hodně štěstí! Obec Telnice

zpravodaje, jsou skvělou partou, kde je právě ona 
jedním ze základních kamenů.

„Dokud ještě můžu, musím to pro vás zařídit.“ 
Drželi jsme jí místo v autobuse, aby mohla jet 
s námi, ale ona to všechno jen zařídila, aby udělala 
radost ostatním. Už si na cestu do Prahy netroufla. 
Přesto ve spolupráci se svou rodinou připravila pro 
své nejbližší kamarádky jeden z nejkrásnějších zá-
žitků, jakým návštěva Národního divadla s prohlíd-
kou od sklepa až po střechu byla. Zpovzdálí svého 

Vzpomínka  
na úžasnou babičku

„Měli jsme se potkat dřív…“ Když jsem jí to vždyc-
ky říkal, pokaždé se u toho pousmála. Dovolte mi 
několik soukromých postřehů ze života neobyčejné, 
úžasné ženy a babičky s uvedením některých kon-
krétních citací z naší poměrně časté komunikace.
Při mé první návštěvě u manželů Františka a Dary 
Staňkových v jejich telnickém domě jsme se po asi 
čtyřhodinovém vyprávění stále nemohli rozloučit. 
Nabízela mi oběd, když už jsem nestihl ten pláno-
vaný. Nechtělo se mi od nich obou odcházet. To po-
vídání o životě v dalekém krušnohorském Mašťově, 
o proměnách tamního světa, na kterém se s tako-
vým nadšením oba podíleli. V tu chvíli jsem poznal, 
s kým mám tu čest.

V telnickém Klubu aktivních seniorů bývá vždyc-
ky rušno. Paní Marie Fialová má pokaždé připra-
vený zajímavý program, jedním z dalších motorů 
je pak kronikářka Dara Staňková, která obstarává 
kulturní okénko, skládá básně, píše články do zpra-
vodaje, zpívá, hecuje a povzbuzuje ostatní. Ač už 
se jí zdraví nelepší a postupně každý pohyb přináší 
bolesti, přesto chce být se svými děvčaty. „Holky 
z KLASu“, jak se často podepisovala do Telnického 

Dara Staňková (vlevo) přijímá spolu s Marií Fialovou darem tričko 
jako poděkování za práci pro telnický KLAS u příležitosti  
10. výročí jeho založení (červen 2021)
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domova to vše na dálku řídila a s uspokojením přijí-
mala průběžné zprávy o tom, jak jsme si mimořád-
ný výlet všichni skvěle užili. „Jako bych tam s vámi 
byla,“ ohodnotila průběžně zasílané fotografie.

Doslova milovala Telnický zpravodaj. Tolik toho 
pro něj sama napsala, tak moc ráda ho čítávala 
a často mi nezapomněla poslat srdečné pozdravy 
hned, jak si ho pročetla. Její citlivá slova z esemesek 
uměla potěšit moji duši: „Děkuji a posílám vám 
pohlazení.“ Anebo třeba, když mluvila o svých třech 
synech, kterým výtisky našeho periodika pravidelně 
zasílala: „Víte, snažím se prostřednictvím zpravoda-
je vybudovat ve svých synech vztah k Telnici  
a k životu v ní.“

Slova, která byla vložena do smsky přesně před 
rokem, když se modlila za zdraví čerstvě naroze-
ného telnického Kubíka, který bojoval o svůj život 
v porodnici, nepotřebují žádný komentář: „Modlím 
se za jejich synka, ale i za jeho rodiče, aby jim dal 
Bůh sílu a víru, že síla jejich lásky bude vyslyšena.“ 
A zanedlouho doplnila: „Je důležité vědět, že ko-
lem jednoho světlého dne jsou dvě tmavé noci. Ale 
také, že kolem jedné tmavé noci jsou dva světlé dny. 
A Bůh neopustí toho, kdo o to stojí.“

Vděčím této úžasné ženě za mnohé. Naše osob-
ní, telefonické, esemeskové či mailové výměny ná-
zorů a spolupráce byla povznášející, plná ohromné 
lidskosti a energie. Dokud mohla, rozdávala kousek 
sama sebe do svého okolí, svému manželovi, synům 
a jejich rodinám, stejně tak ale i své nové „rodině“ 
v Telnici.

Za vše vám děkuji, babičko.

František Kroutil

Poděkování 
Dovolte mi, abych touto cestou poděkoval vede-
ní sousedního města Újezd u Brna za to, že po 
dlouhých letech čekání dořešilo problém, který se 
dotýkal i našich telnických občanů. Řeč je o opravě 
„cyklostezky“ z újezdské nádražní čtvrti do Újezdu 
u Brna, resp. k supermarketu Penny. Tento poměrně 
dlouhý kus cesty byl s různou úspěšností doposud 
opravován ze sypkých materiálů, až se rada města 
rozhodla jej opravit vyasfaltováním. Jelikož jsem 
nějaký čas v tomto městě pracoval, okamžitě se na 
mne řada lidí obrátila s nadšením, jak jsou spoko-

jeni, že k tomu konečně došlo. Rád tedy tuto radost 
předávám a současně o této novince informuji 
i ostatní, kteří by se tudy chtěli vydat do sousední-
ho města. Konečně se tedy tímto směrem dá dojít 
či dojet na kole po kvalitním povrchu. Ještě jednou 
velké díky!

František Kroutil

 

Údržba  
telnických krojů 

Jak už všichni nejspíš víte, rozhodly jsme se po 
důkladném uvážení ukončit údržbu krojů, které 
jsou ve vlastnictví obce Telnice. Pracovaly jsme pro 
vás rády a nelitujeme rozhodnutí, jímž jsme se před 
dvanácti lety přidaly k projektu, který Telnici přinesl 
obnovu jak stárkovských, tak i ženáčských krojů. 
Děkujeme obci Telnice za plodnou spolupráci, 
stejně tak i všem, pro které jsme tyto obecní kroje 
připravovaly.

Jelikož se ohledně ukončení naší spolupráce 
mezi lidmi objevují různé dohady, rády bychom 
vše uvedly na pravou míru. Věřte, že současných 24 
párů obecních krojů pro svobodné stárky a 4 páry 
pro ženaté jsou i naším dítětem, a proto rozhodnu-
tí o ukončení jejich údržby pro nás nebylo vůbec 
jednoduché. 
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Zaslechly jsme, že náš odchod má být následkem 
nízké nabídky na odměnu za vykonanou práci. Roz-
hodně tomu tak není! Nikdy jsme se o obecní kroje 
nestaraly kvůli penězům. Všechny kroje šijeme, šk-
robíme, žehlíme a chystáme s velkou dávkou lásky 
a víry v hlubší smysl naší práce. Dobře si uvědomu-
jeme, že tím pomáháme do společnosti navracet 
dávné tradice, ukazovat lidem krásu původních 
lidových oděvů, připomínat kdysi zažité zvyky a kul-
turu, kterou předchozí generace žily. Když vám to 
v našich krojích hezky sluší a cítíte se spokojeni, je 
to pro nás vždycky tou největší odměnou.

Kromě toho jsme si ale také uvědomily, že někte-
ří členové současného vedení obce nesdílejí stejný 
pohled na kroje, tradici a kulturu, což nám také už 
dříve jasně dávali najevo. Nezbývá nám nic jiného 
než tento jejich názor respektovat. Pro nás to však 
znamená, že za takových podmínek už nedokáže-
me dále pokračovat v práci, kterou jsme pro obec 
doposud vykonávaly. Věříme, že naše rozhodnutí 
pochopíte.

To vše ale neznamená, že s telnickými kroji kon-
číme úplně. Rády vám své služby poskytneme v naší 
dílně na Masarykově náměstí, kde si můžete nechat 
(stejně jako doposud) ušít, naškrobit či půjčit kroj pro 
vás nebo vaše děti na telnické hody či pro jinou příle-
žitost. Vlastníme totiž řadu svých vlastních telnických 
krojů, které vám i nadále nabízíme k zapůjčení. Tel-
nické kroje, ale i kroje pro chasy i jednotlivce z blízké-
ho i širého okolí budeme šít i nadále. Budeme se vám 
snažit vyhovět ve všem, co bude v našich silách. 

Vážíme si letité, a snad i úspěšné spolupráce 
s obcí Telnice a jsme vděčné za veškerou podpo-
ru, vstřícnost a spolupráci. Obci přejeme, aby se jí 
podařilo najít zodpovědného, pečlivého a obětavé-
ho správce našich obecních krojů. Každý, kdo si to 
někdy zkusil, dobře ví, jak nelehká a časově i pro-
storově náročná práce to je. Ať se vám i telnickým 
krojům dobře daří!

Renata a Iva Jahodovy

Tříkrálová sbírka 
2024 

Opět nastává období, kdy se v Oblastní charitě 
Rajhrad chystá tradiční Tříkrálová sbírka. „Budeme 
rádi, pokud se do letošní sbírky zapojíte. Kolední-
ky budete moci potkat v ulicích nebo bude možné 
sbírku podpořit prostřednictvím on-line platby 
či QR kódu. Podpora ode všech, kteří se do sbírky 
zapojí, pro nás znamená mnoho. Díky příspěv-
kům můžeme pomáhat nevyléčitelně nemocným, 
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seniorům, ohroženým dětem, osobám se zdravot-
ním nebo mentálním postižením, lidem v hmotné 
a sociální tísni. Spolu s námi pomáháte realizovat 
projekty, modernizovat a vybavovat naše služby, 
a především podporovat ty, kteří si nemohou pomo-
ci vlastními silami,“ sděluje Zdeněk Strašák, ředitel 
Oblastní charity Rajhrad.

Příspěvky z chystané Tříkrálové sbírky plánu-
je Oblastní charita Rajhrad použít na následující 
vybavení:
n    zvedák imobilních klientů Domova se zvláštním 

režimem sv. Luisy s váhou ARJO,
n    ochranu oken proti vlaštovkám a údržbu fasády 

Domova se zvláštním režimem sv. Luisy,
n    štítkovač osobního prádla klientů Domova se 

zvláštním režimem sv. Luisy,
n   lavičky pro klienty Domova se zvláštním reži-

mem sv. Luisy,
n   sluneční venkovní clonu pro Domov se zvláštním 

režimem sv. Luisy,
n   čtečku docházkového systému pro Domov se 

zvláštním režimem sv. Luisy,
n   zakoupení kompenzačních pomůcek pro půjčov-

nu pomůcek,
n   řešení ohřevu užitkové vody v hospici,
n   zajištění mobility terénních služeb,
n   tablety pro pracovníky Pečovatelské služby,
n   vybavení pečovatelek pro práci v terénu,
n   řešení chlazení v pokojích pro pacienty lůžkové-

ho hospice,
n   skříně pro rehabilitační pomůcky v lůžkovém 

hospici,
n   nástěnky pro pacienty lůžkového hospice,
n   mobilní telefony pro sestry Domácí zdravotní 

péče,
n   polohovací pomůcky pro zdravotní sestry v te-

rénu určené pro manipulaci s klienty mobilního 
hospice,

n   vybavení do terénu pro lékařky mobilního 
hospice.
Podpořit činnost Oblastní charity Rajhrad 

můžete již nyní zasláním příspěvku na číslo účtu 
66008822/0800, variabilní symbol 777966200. 
Tradiční Tříkrálový koncert se uskuteční 7. ledna 
2024 od 18.00 na ČT1. V Telnici se sbírka uskuteční 
v sobotu 6. ledna 2024. Děkujeme dárcům a všem, 
kteří se do sbírky jakkoli zapojí.

Jitka Štefánková, Oblastní charita Rajhrad

Nekalé praktiky  
prodejců fotovoltaik 

MAS Slavkovské bojiště ve spolupráci s obcí Telnice 
upozorňuje na nekalé praktiky některých prodejců 
fotovoltaických elektráren, které se v poslední době 
šíří obcemi. V rámci dotace Nová zelená úsporám 
Light máte nárok nejen na fotovoltaický ohřev teplé 
a užitkové vody, ale též na další opatření pro za-
teplení (jako je např. výměna oken či vchodových 
dveří). Jakékoli nabídky můžete bezplatně konzulto-
vat s pracovníky MAS Slavkovské bojiště na tel. čísle 
605 544 153 nebo s obcí. MAS nabízí také vyřízení 
samotné dotace Nová zelená úsporám Light a kon-
zultace nabídek zcela zdarma. Prosíme, nepodepi-
sujte unáhleně žádné smlouvy bez toho, aniž byste 
si firmu dostatečně prověřili, popř. zkonzultovali,  
na co máte nárok.

Jeden případ za všechny z nedávné doby:  
Klientka sepsala s „podomním“ prodejcem, se 
kterým přišel její soused (též senior), smlouvu na 
fotovoltaiku. Nalákali je na skvělou nabídku – slevu, 
kdy ušetří 1000 Kč, pokud doporučí někoho dalšího. 
Vyřešili spolu národní identitu občana, která je k vy-
řízení dotace potřebná. Tu ověřili prostřednictvím 
CzechPointu. Klientka však ke své národní iden-
titě, která je brána jako tzv. elektronická občanka, 
nedostala žádné přihlašovací údaje, vlastně jí vůbec 
nebylo vysvětleno, co zakládají a k čemu to slouží. 
De facto takto firma mohla klidně nakládat s úda-
ji klientky bez jejího vědomí. Stejně tak jí založili 
email, ke kterému klientka opět nedostala žádné 
přihlašovací údaje. 

Ve smlouvě nebylo uvedeno vůbec nic, tzn. kou-
pila zajíce v pytli a mohlo by se také úplně klidně 
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stát, že montážní firma přijede, umístí panely na 
střechu, natáhne možná i kabel k bojleru, ale už ho 
nepřipojí, protože to smlouva neuvádí.

MAS Slavkovské bojiště

Datové schránky  
uzavřených  
finančních úřadů

nosti usnadnila přechod na nové kontaktní údaje 
nástupnických pracovišť. Generální finanční ředi-
telství o tomto postupu v létě informovalo na webo-
vých stránkách finanční správy a postup komuni-
kovalo s odbornými svazy, profesními komorami 
a asociacemi, aby v maximální možné míře předešlo 
možným nedorozuměním.

ID datových schránek nástupnických územních 
pracovišť finančních úřadů naleznete na webových 
stránkách finanční správy: www.financnisprava.cz/
cs/kontakty. 

V našem kraji jde o zrušení datových schránek 
bývalých pracovišť v Bučovicích, Slavkově u Brna,  
Mikulově, Tišnově, Ivančicích a v Moravském 
Krumlově.

Finanční správa

Varování  
před podvodnými SMS 
a e-maily

Jak možná víte, Ministerstvo práce a sociálních věcí 
a další státní instituce se již delší dobu potýkají 
s problémem tzv. phishingových útoků. Občanům 
chodí podvodné SMS a e-maily, které se tváří jako 
informace od státu, především o problematice 
dávek a státní pomoci. Tyto zprávy pak odkazují na 
falešné webové stránky.

Falešné webové stránky se snaží nalákat obča-
ny k poskytnutí citlivých osobních či bankovních 
údajů, jejichž zneužitím by útočníci mohli získat 
kontrolu například nad jejich bankovním účtem. 
Některé podvodné stránky působí velmi věrohod-
ně. Grafická úprava těchto stránek napodobuje 
stránky MPSV, ČSSZ nebo Identity občana a dalších 
institucí.

Při aktivním předcházení podvodům spolupra-
cujeme s policií a Národním CSIRT ČR. V situacích, 
kdy dojde k identifikaci falešné domény, reagujeme 
okamžitě a tyto domény blokujeme. Je ale důležité 
připomenout, že se každý týden objevují desítky 
nových podvodných stránek, které se snaží zneužít 
důvěry lidí.

Ministerstvo práce a sociálních věcí

Finanční správa informuje, že k 15. listopadu 2023 
znepřístupní datové schránky 77 územních praco-
višť, která byla v polovině letošního roku z ekono-
mických důvodů zrušena. Skončí tak přechodné 
období, kdy nástupnické úřady dočasně zajišťovaly 
provoz datových schránek uzavřených pracovišť 
a zpracovávaly daňová přiznání a další podání, kte-
rá do nich poplatníci omylem doručili. Od poloviny 
listopadu tak již nebude možné ID těchto dato-
vých schránek vyhledat ani do nich doručit datové 
zprávy.

Veřejnost a podnikatelé by si měli ověřit, zda 
komunikují se svým finančním úřadem prostřed-
nictvím správné datové schránky. „Rádi bychom 
požádali, aby si všichni občané, podnikatelé i zá-
stupci firem, kteří spadali pod zrušená pracoviště 
finančního úřadu a komunikovali se svým správ-
cem daně elektronicky, zkontrolovali používané ID 
datové schránky. Ze statistik víme, že nemalá část 
poplatníků stále posílá svá podání na staré adresy. 
Na webu finanční správy je u každého ze zruše-
ných územních pracovišť uvedeno, které pracoviště 
převzalo jeho agendu, včetně nového ID datové 
schránky,“ vysvětluje generální ředitelka finanční 
správy Simona Hornochová a dodává: „Obzvláště 
by si měly dát pozor firmy a přenastavit své mzdové 
a účetní systémy, ve kterých mohou mít automatic-
ky přednastavené ID datových schránek zrušených 
pracovišť.“

Datové schránky 77 zrušených územních pra-
covišť ponechala finanční správa po přechodnou 
dobu několika měsíců dočasně funkční, aby veřej-
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MUDr. Veronika Vašíčková 
(*1994) pochází z Kroměříže, kde 
absolvovala gymnázium. Poté 
vystudovala obor všeobecné 
lékařství na Lékařské fakultě 
Univerzity Palackého v Olomouci. 
Následně se přestěhovala do 
Brna, kde pracovala nějakou dobu 
v nemocnici U svaté Anny na II. 
interně. Praxi v oboru praktické 
lékařství pro dospělé získala 
na pracovišti praktické lékařky  
v centru Brna.

	 Většina lékařů v naší zemi zdědí svoji 
profesi po rodičích. Jak je tomu u Vás, 
pocházíte také z doktorské rodiny?

Ne, moji rodiče jsou inženýři.  
Ale babička byla zdravotní  
sestřička.

	 Byla pro Vás medicína vždycky 
jasnou volbou, nebo jste uvažovala 
i o jiných povoláních?  

Vždy jsem chtěla studovat vysokou 
školu a medicína mě zaujala díky 
celkovému objemu užitečných 
informací, které se na této škole 
naučíte. A také jsem vždy chtěla 
vykonávat něco prospěšného, něco 
pozitivního předávat lidem kolem 
sebe.
 
	 Co rozhodlo o tom, že se budete 
věnovat právě praktickému lékařství?  

Obor praktické lékařství je velmi  
široký, musíte mít dostatečné 
znalosti ze všech oblastí medicíny. 
Spoustu zdravotních problémů 
dokáže praktický lékař vyřešit  
ve své ordinaci, bez nutnosti ode-

sílat pacienta ke specialistům. To je 
velmi důležité.

	 V uplynulých letech se celá společ-
nost vyrovnávala s covidovou pandemií. 
Jak se covid projevil na interním odděle-
ní, kde jste tehdy působila? Jaké zkuše-
nosti jste si z tohoto období odnesla?

Myslím, že je to období, na které 
všichni neradi vzpomínáme. Pro mě 
to bylo období strachu a nejistoty. 
Člověk se bál o sebe i o své blízké. 
V prostředí nemocnice bylo jistě 
nepříjemné to, že jsme museli celou 
pracovní dobu nosit respirátory. Na 
infekční pokoje jsme se museli ob-
lékat do speciálních jednorázových 
souprav. Dá se říct, že lůžková oddě-
lení byla v té době více monotónní: 
místo obvyklého širokého spektra 
diagnóz na některých odděleních 
leželi pouze pacienti s covidem. Je 
smutné, že kvůli covidu šla trochu 
do pozadí péče o ostatní onemoc-
nění, a na to stále doplácíme  
i v tomto roce. Občas se stane,  
že pacient řekne, že nějaký problém 
neřešil, nebo nemohl řešit kvůli této 
pandemii, a pak se opozdilo nebo 
zanedbalo vyšetřování nebo léčba 
daného problému.

	 Máme před sebou zimní období. 
Co byste doporučila našim čtenářům, 
pokud ho chtějí prožít bez sezónních 
chorob?

Někdy se bohužel respiračním one-
mocněním nedá vyhnout, pokud 
chodíte mezi lidi. Přenos probíhá 
kapénkovou infekcí, obvykle je 
zapotřebí několikaminutový po-
byt v jedné místnosti s nakaženou 
osobou. V zimním období přenosu 
respiračních infekcí přispívá právě 
skutečnost, že trávíme více času ve 
vnitřních prostorách a moc nevět-
ráme. Myslím, že je rozumné, aby 

Rozhovor 
s praktickou lékařkou 
Veronikou Vašíčkovou
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nemocné osoby byly pokud možno 
doma, zejména aby se vyhnuly na-
příklad různým rodinným oslavám 
a návštěvám, při kterých mohou své 

příbuzné nakazit. Pokud se nedá 
návštěvě vyhnout, pak noste roušku, 
dobře větrejte a omezte dobu kon-
taktu na minimum. Jako obecnou 
prevenci mohu doporučit dostateč-
ný pitný režim a příjem vitamínů, 
zejména z pestré, zdravé stravy. 

	 Tak snad si to čtenáři vezmou k srdci. 
Nemohu se nezeptat: Jak si zvykáte na 
nové působiště u nás v Telnici?

V telnické ordinaci se mi moc líbí, 
je tu klid a příjemné prostředí. 
V Telnici ovšem se sestřičkou bývá-
me jen jednou týdně, takže jsem tu 
zatím tak moc času nestrávila.  
Čtyři dny v týdnu ordinujeme 
v Sokolnicích. Formálně se vlastně 
jedná o tu stejnou ordinaci, takže 
naši pacienti z Telnice nám mohou 
zavolat nebo přijít i do Sokolnic, 
pokud je to potřeba. 

	 Vaše profese je velmi náročná. Čím 
si „dobíjíte baterie“? 

Ve volném čase se věnuji sportu, 
rekreačně dělám běh, cyklistiku, 
posilování. Jakoukoliv formu  
sportu bych určitě doporučila 
všem osobám se sedavým zaměst-
náním. Je to taková nutná péče 
o tělo. 

	 Už jste měla čas proběhnout se nebo 
projet na kole v okolí Telnice? 
To zatím ne, vzhledem k tomu,  
že bydlím v centru Brna, tak se  
obvykle vydám na kole na cyklo-
stezku podél řeky Svratky.

	 Děkuji Vám za rozhovor a přeji co 
nejvíce zodpovědných a spokojených 
pacientů.

Jan Vybíral

Praktický lékař 
pro dospělé
MEDICLINIC a. s.
MUDr. Veronika VAŠÍČKOVÁ
sestra: Petra Šmerdová

E-mail: praktik1-Sokolnice@ordinace.mediclinic.cz
Web: https://www.mediclinic.cz
  ORDINAČNÍ HODINY:

ODBĚRY AMBULANCE PRO OBJEDNANÉ

Pondělí 7.00 – 8.00 8.00 –9.00  9.00 – 15.00 SOKOLNICE

Úterý 7.00 – 8.00 8.00 – 9.00  9.00 – 15.00 TELNICE

Středa 7.00 – 8.00 8.00 – 9.00  9.00 – 15.00 SOKOLNICE

Čtvrtek 13.00 –15.00 15.00 – 18.00 SOKOLNICE

Pátek 7.30 – 8.00 8.00 – 9.00  9.00 – 13.00 SOKOLNICE

Ordinace Telnice 
Palackého 402, 664 59 Telnice
Tel.: 544 211 408

Ordinace Sokolnice 
Komenského 10, 664 52 Sokolnice
Tel.: 544 224 117
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Telnická škola 
na podzim 
2023
 
Zdá se mi, že letošní podzim utíká 
neobvykle rychle. Možná je to 
dáno nečekaně teplým počasím: 
když teď píšu tyto řádky, rozhodně 
nemám dojem, že už je polovina 
listopadu. Přesto je tomu tak a ve 
škole máme za sebou čtvrtinu škol-
ního roku a mnoho aktivit, které 
mohli naši žáci prožít. Když jsem 
na konci září dokončoval výroční 
zprávu o činnosti školy, popsal 
jsem tři stránky formátu A4 o do-
provodných aktivitách, které vloni 
paní učitelky připravily a realizo-
valy. Do přípravy některých z nich 
zapojily také žáky. Možná to  
již vnímáte jako samozřejmost,  
ale ze slov naší paní hospodářky 
jsem pochopil, že ve škole, kde 
jsou její děti, není taková  
„několikastránková“ péče o žáky  
samozřejmá.

Určitě je škoda, že naše „samo-
zřejmé“ aktivity více neprezentu-
jeme. Učíme se nejen ve školních 
lavicích, ale součástí výchovně 
vzdělávacího procesu jsou všechny 
činnosti, kterými základní vzdělá-
vání doprovázíme. Pokusím se nyní 
alespoň nastínit, co se v základní 
škole děje. 

Prvňáčci již zvládli mnoho 
písmen abecedy, byli pasováni 
na čtenáře, zasadili si svůj strom, 
společně s druháky prožili ukáz-
kové hodiny házené a florbalu 
v rámci tělocviku. Ve všech třídách 
proběhly aktivity zaměřené na 
budování přátelských vztahů mezi 
žáky. Chování v silničním provo-
zu zvládli teoreticky i prakticky 
čtvrťáci. Dobrovolníci z třetí a páté 

Ordinace Sokolnice 
Komenského 10, 664 52 Sokolnice
Tel.: 544 224 117
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třídy vystoupili s připraveným 
kulturním vystoupením na vítá-
ní občánků a přivítali prezidenta 
Masaryka, který zavítal do Telnice 
v rámci oslav 105. výročí založení 
Československa.

Do školy nechodili pouze žáci, 
ale také pedagogičtí a ostatní pra-
covníci naší školy, kteří se vzdělá-
vali ve svém oboru v rámci různých 
seminářů. V první polovině listopa-
du byla škola zkontrolována v ob-
lasti hygieny práce – dodržování 
BOZP a PO. 

Druhou polovinu listopadu 
jsme věnovali nácviku kulturního 
programu k rozsvícení vánoční-
ho stromu a již tradiční výrobě 
adventních věnců napříč všemi 
ročníky. S prosincem přišel do 
všech tříd svatý Mikuláš v podá-
ní páťáků, dobrovolníci potěšili 
telnické seniory vystoupením při 
jejich setkání na orlovně a adventní 
dobu jsme zakončili shlédnutím 
divadelního představení v Žatča-
nech, předvánočním setkáním 
všech zaměstnanců školy a zpěvem 
koled na předvánočních trzích na 
sokolovně. 

Přeji vám klidné prožití závěru 
adventní doby a radost z malých 
„samozřejmostí“ o Vánocích.

Petr Gabrhel, 
ředitel ZŠ a MŠ Telnice

Naši prvňáčci 
sázeli  
stromky
 
Ve středu 25. října 2023 se žáci 
první třídy telnické školy vydali do 
školy nejen s aktovkou plnou škol-
ních pomůcek, ale i s hrabičkami 
a lopatkami. Důvod? Pokračování 

krásné tradice s názvem „Zasaď 
svůj strom“. Sešli jsme se na dvoře 
základní školy a vyrazili jsme 
i se staršími spolužáky z 5. třídy 
zasadit ovocné stromky. Pokračo-
vali jsme v sázení aleje, která vede 
k Otmarovu. Díky skvělé přípravě 
nám šla práce dobře a brzy bylo 
hotovo. Každý stromek nese jméno 
žáka, který ho zasadil a měl by se 
o něj starat. Milé bylo zjištění, že 
v aleji je plno vzrostlých stromků, 
které před lety zasadili bývalí žáci 
školy. Na bezpečnost dohlíželi ne-
jen pedagogové a pracovníci obce. 
Akce přilákala i rodiče. A dopro-
vod nám dělala i Městská policie 
Šlapanice. Přítomná paní starostka 
pak žáky pochválila. Celá akce 
se vydařila. Nejen proto, že nám 
přálo počasí, ale že byla perfektně 
nachystaná. Všem zúčastněným 
patří za tuto záslužnou akci  
velký dík. 

Božena Moltašová, 
třídní učitelka 1. třídy ZŠ Telnice 

Co je nového  
v telnické 
školce
Po velkých prázdninách jsme se ko-
nečně zase sešli společně ve školce 
a měli jsme všichni radost, že začal 
nový školní rok. Děti i paní učitel-
ky se těšily na nová dobrodružství 
a spoustu legrace, která nás  
jistě čeká. 

Během prázdnin proběhly nějaké 
změny. Na vlastní žádost v srpnu 
odešla paní učitelka Květoslava Ur-
bančíková, které bych tímto chtěla 
moc poděkovat za její pracovní 
nasazení, ochotu a trpělivost a ráda 
bych jí popřála, ať se jí daří v novém 
zaměstnání. Místo ní nastoupila 
do třídy Ježečků nová paní učitelka 
Andrea Zahradníková. 

Školní rok začal v pondělí 4. září. 
Všichni se těšili na svoje kamarády 
a byli zvědaví na ty nové. Adaptace 
nově přijatých dětí probíhala, a vlast-
ně pro některé ještě stále probíhá cel-
kem v poklidu. Jak paní učitelky, tak 
i děti se snaží, aby neplakaly a brzy 
si zvykly na školkový režim a nové 
kamarády. Každé dítě je jiné a má 
v tomto směru jiné tempo, takže je 
důležitá trpělivost a vlídný přístup, 
o který se snaží paní učitelky ve všech 
třídách naší MŠ. 

Hned na začátku září nás čekala 
milá seznamovací akce s rodiči a dět-
mi na školní zahradě. Pro děti i rodiče 
byly přichystány ukázky různých čin-
ností a úkolů, které s dětmi ve školce 
běžně děláme. Také pro ně naše paní 
kuchařky připravily ukázky různých 
druhů pomazánek, které děti dostá-
vají ke svačinkám, za což bych jim 
chtěla moc poděkovat. Na závěr jsme 
si ještě všichni u společného táborá-
ku opekli špekáčky. Akce měla celkem 
hojnou účast, přišlo dost stávajících 
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i nových rodičů. Jménem všech paní 
učitelek bych jim chtěla poděkovat 
za příjemné odpoledne. 

Ještě v měsíci září do naší školky 
přijelo divadlo Barborka s předsta-
vením „O Holčičce, která si neumě-
la hrát“. Dětem se pohádka velmi 
líbila a v mnoha směrech pro ně 
byla i poučná. V měsíci říjnu jsme 
v každé třídě zvlášť měli velmi dob-
ře připravený interaktivní program 
od společnosti SmartBricks s ná-
zvem „Moje šťastná školka“. Děti 
měly možnost ponořit se do světa 
stavebnice Lego a stavět různé 
stavby na téma emoce. Program byl 
velmi hezky připravený. 

Na začátku listopadu proběhlo 
vánoční focení. A hned 8. listo-
padu nás navštívilo divadlo Para-
vánek s představením „Pohádky 
ze Špalíčku“. Bylo to velmi veselé 
hudební vystoupení, do kterého se 
svými hereckými výkony mnohdy 
zapojily i některé naše děti. Velmi 
pěkné představení. Dále během 
listopadu v každé třídě proběhl 

první preventivní program na téma 
Bezpečnost při přecházení silnice, 
který vedl bývalý pan místostarosta 
Jan Dudák. Preventivní program 
bude probíhat v každé třídě vždy 
jedenkrát za měsíc na různá témata 
týkající se bezpečnosti dětí. První, 
který proběhl v listopadu, děti vel-
mi bavil a musím říct, že jsem na ně 
byla velmi pyšná, když jsem zjistila, 
kolik toho už teď vědí!

Na konci listopadu jsme si udělali 
velmi oblíbený výlet a vyrazili jsme 
s dětmi do divadla Radost na před-
stavení „Kubula a Kuba Kubikula“. 
Pro děti je to vždycky velká událost 
a vyzkouší si, jak se mají správ-
ně chovat v opravdovém divadle. 
Byla to paráda! Na konci listopadu 
bohužel odešla paní učitelka Eva 
Klanicová, které bych tímto chtěla 
také velmi poděkovat za její práci 
a ochotu a ráda bych jí popřála 
hodně sil, trpělivosti, empatie a roz-
vážnosti pro její nové zaměstnání. 

Co nás ještě čeká? Tak určitě se 
všichni těšíme na adventní čas, na 

návštěvu sv. Mikuláše a jeho pomoc-
níků a na Vánoce. Věřím, že si během 
prosince užijeme s dětmi spoustu 
zábavy a krásných okamžiků. 

Veronika Slezáková,  
vedoucí učitelka MŠ Telnice
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Začal kroužek 
keramiky
Je to již další školní rok, kdy se setká-
váme v kroužku keramiky. Kdo nikdy 
nezažil chvíli, jak se v dětských 
rukou mění hrouda hlíny v krásnou 
misku nebo kočičku, přišel o mno-
hé. Dětská tvorba přináší radost jim 
samotným, ale i všem kolem nich. 
Výroba keramiky rozvíjí manuální 
dovednosti v oblasti jemné motoriky 
a koordinaci ruky a oka. Formuje 
estetický vkus a podporuje tvůrčí 
myšlení a sebevyjádření. Tímto 
bych chtěla poděkovat těm, kteří 
děti v této činnosti podporují a naší 
dílničce pomáhají: paní starostce za 
finanční pomoc na nákup materiálu, 
rodičům a také panu řediteli ZŠ.

Irena Flodrová 

OREL JEDNOTA TELNICE VÁS SRDEČNĚ ZVE NA 

ORELSKÝ PLES
2024 V SOBOTU 13. LEDNA 

VE 20:00 HODIN
NA ORLOVNĚ

K TANCI A POSLECHU HRAJE 
KAPELA EREMY
NA PŘÍJEMNÝ VEČER VE VAŠÍ SPOLEČNOSTI
SE TĚŠÍ POŘADATELÉ
REZERVACE VSTUPENEK NA TEL. 544 224 040 
NEBO E-MAILEM NA annah@oreltelnice.cz  

Orel jednota Telnice, Masarykovo nám. 7, Telnice 664 59 
www.oreltelnice.cz

Činnost organizace podporuje Obec Telnice.
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Setkání  
s T. G. Masarykem 

V sobotu 28. října 2023 jsme si společně na Masary-
kově náměstí v Telnici u pomníku padlých v 1. svě-
tové válce připomněli 105. výročí založení Česko-
slovenska. Toto setkání bylo umocněno příjezdem 
kolony historických vozidel, která přivezla prvního 
Československého prezidenta Tomáše Garrigua 
Masaryka s doprovodem. Věrohodný dvojník pana 
prezidenta zavítal společně s Alicí, legionáři, četní-
ky a dalšími dobově oblečenými hosty do Telnice 
stejně jako před 95 lety skutečný T. G. Masaryk. Na 
úvod zaznělo průvodní slovo, které vycházelo ze 
zápisu v kronice a seznámilo účastníky s průběhem 
akce.

Psal se tehdy rok 1928, když se první českoslo-
venský prezident na své cestě do Kroměříže zastavil 
také u nás v Telnici. Nebylo to poprvé, kdy ho vítali 
zástupci vedení obce, sokolů, orlů a hasičů společně 
se školní mládeží. Toho dne se však T. G. Masaryk 
v naší obci zastavil a byl přivítán kyticí růží a hodo-

vými koláči, poněvadž se tak stalo den před telnic-
kými hody.

Letos jsme si tedy společně se spolkem Čechora, 
klubem policejní historie Brno a technickým mu-
zeem v Brně tuto návštěvu připomenuli. Každým 
rokem navštěvují členové těchto klubů v tento den 
různé části naší republiky, kterými prezident Masa-
ryk projížděl. Pana prezidenta jsme letos v Telnici 
přivítali tak, jako ho tehdy vítaly žákyně naší školy 
Marie Sklenářová, Marie Pešlová a starosta obce 
Tomáš Sklenář, můj dědeček. Žákyně základní 
školy Natálie Umlášková a Natálie Ketmanová 
přednesly básničku, uvedenou v kronice, předaly 
kytici a přivítaly pana prezidenta chlebem a solí 
v doprovodu Moniky Hanikové a Františka Kroutila:

Velevážený pane prezidente!
Celým naším krajem zavanulo lehce,
že slavný den dnes světí naše srdce.
Štěstí brána se nám otvírá,
neb se k nám náš předrahý otec ubírá.
Radujte se s námi všichni vesničané
a věnujte mu srdce svoje odevzdané!

My žáci zvláště jsme se těšili
na dnešní den všem přemilý,
že Vás konečně spatříme,
tím se všichni potěšíme.
Jak ráda vítá celá naše víska největšího syna Moravy
a ústy „svých“ dětí hřímá nejjásavější pozdravy.
Vítán buď!

Následoval společný zpěv státní hymny.  
Zdravice, kterou vítal pana prezidenta v roce 1928 
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Telnické sluníčko 

Také v letošním školním roce pořádá Telnické slu-
níčko pravidelná setkání každou středu od 9.30 do 
11.00 hodin v malém sále místní orlovny. Srdečně 
jsou vítáni tatínci a maminky se svými ratolestmi 
od těch nejmenších až dokud nenastoupí do školky. 
Každé setkání je nějak tematicky zaměřené a pomo-
cí písniček, básniček a her si společně osvojujeme 
nejrůznější dovednosti. Můžete se s námi naučit 
různé ukazovací básničky a písničky, protáhnout si 
tělíčka, procvičit jemnou a hrubou motoriku, potré-
novat rozlišování barev a tvarů, vyrobit si drobnost 
pro radost, setkávat se s vrstevníky a zkoušet prv-
ní krůčky k týmové spolupráci, vyzkoušet si nové 
hračky a strávit příjemné dopoledne. Máte-li zájem, 
přidejte se do facebookové skupiny Telnické slu-
níčko, kde se dozvíte vždy nejaktuálnější informace 
o plánovaných setkáních. Budeme se na vás těšit.

Kateřina Umlášková

Historický jarmark  
a vinobraní 

  
Dá se říct, že je Historický jarmark a vinobraní již 
tradiční akcí jednoty Orla v Telnici, při které se ještě 
v létě setkají v telnické orlovně a jejím blízkém okolí 
děti, rodiny, přátelé, páry nebo jednotlivci. Letos to 
bylo v sobotu 16. září.

můj dědeček, je taktéž zapsána v kronice, a tak  
jsem ji použila, abychom se co nejvíce přiblížili 
historii této události.

Vážený pane prezidente!
Jako starostka obce na území obce Telnice, 
jménem všech občanů Vás co nejuctivěji vítám 
a pozdravuji.
Děkuji Vám za Vaši laskavost, že jste na několik 
okamžiků mezi námi stanul, abychom Vám mohli 
naši nechvějnou věrnost ku republice a oddanost 
a lásku ku Vaší vznešené osobě vysloviti.
Přeji Vám, pane prezidente, aby Váš pobyt na naší 
milé Moravěnce, která je též Vaší kolébkou, byl 
co nejpříjemnější a přispěl ku Vašemu osvěžení, 
abyste ještě mnohá léta mohl osudy republiky 
říditi a ve prospěch nás všech působiti, čemuž 
volám z hloubi srdce: Na zdar!

Zdravici pronesl také prezident Masaryk a poté už 
následovalo položení věnce k památníku. Na závěr 
jsme si všichni zazpívali Masarykovu oblíbenou pís-
ničku Ach synku, synku. Společně s panem preziden-
tem, v doprovodu legionářů, četníků, sokolů, hasičů 
a zástupce Orla, jsme se přesunuli k památníků 100. 
výročí založení Československa, kde jsme položili 
kytici a ozdobili trikolorou lípu, která byla k tomuto 
výročí vysazena. Stejně byla vyzdobena i lípa u orlov-
ny, u které podepisoval pan prezident fotografie.

Celé odpoledne bylo ukončeno na orlovně v do-
bové kavárně s jazzovou kapelou JuKi Band, která 
přispěla k pohodové atmosféře. Všichni přítomní 
mohli ochutnat Masarykovo cukroví a koláče, které 
napekly členky kulturní komise a telnického KLASu. 
Všichni účastníci tak mohli důstojně oslavit nejen 
výročí založení Československa, ale připomenout  
si část telnické historie.

Poděkování patří krojovaným děvčatům ze 
základní školy, paní učitelce Veronice Coufalo-
vé a panu řediteli školy Petru Gabrhelovi za zpěv 
a hudební doprovod, Monice Hanikové a Františku 
Kroutilovi za krojovaný doprovod, Simoně Výletové 
za zapůjčení krojů pro děti, zúčastněným členům 
Sokola, Orla a hasičů za důstojné doplnění skupi-
ny legionářů a četníků. Děkujeme členům spolku 
Čechora a všem účastníkům za krásné podzimní 
odpoledne. 

Leona Bímová
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Pokud účastníci vyrazili za jarmarečními stánky, 
mohli letos nakoupit koření, čaj, kávu, čokoládu, 
trubičky či koláče, voňavá mýdla, dekorace, oz-
doby i věci k dennímu užívání ze skla, textilu či 
keramiky, šperky, obrazy, hračky, píšťalky a rozličné 
dřevěné hudební nástroje, sirupy, hořčice, omáč-
ky, sýry nebo víno. A to od stánkařů z blízkého 
i vzdálenějšího okolí.

Pro děti byly připraveny úkoly a soutěže  
tematicky laděné k roku na zahradě – v zimních 
měsících loupaly ořechy do cukroví a plánovaly 
rozložení záhonků, v jarních pak přebíraly fazole 
před výsevem, sázely semínka hrášku nebo  
zbavovaly květiny škůdců. V letních měsících  
symbolicky zpracovávaly úrodu třešní jejich zava-
řováním, trhaly meruňky a plašily špačky ve vini-
ci. A na podzim šlapaly zelí a shrabávaly listí. Za 
vysoutěžené tolárky se mohly podívat do tajemné 
komnaty ve sklepení orlovny a utkat se s tmou, 
bojovat u hradu, zakoupit si štěstíčko (s drobným 
dárečkem či losem do tomboly) či si zakoupit  
projížďku Telnicí na koňském povozu, kterou zajiš-
ťovala místní stáj Sekaninových. Zjevnou zábavou 
bylo pozorování zvířátek v ohrádkách před orlov-
nou. Děkujeme jejich majitelům za zapůjčení.  
Dále pro děti – ale nejen pro ně – vystoupili rytíři 
Družiny Smila z Kunštátu a Lestnice a po celou 
dobu byli tito udatní bojovníci k dispozici pro zví-
davé návštěvníky.

Téma úrody dominovalo ve výstavách umístě-
ných v sále orlovny. Po obvodu sálu návštěvníci  

nalezli návštěvníci výstavu „Příroda v obrazech“, 
tedy obrazy akademického malíře Bedřicha Sani 
s motivy květin, ovoce, zeleniny a dalších. Střed sálu 
pak naplnila výstava další: „Dary z přírody z našich 
zahrádek a polí“, tedy aranžovaná zelenina, ovoce, 
obilniny i květiny a byliny. Děkujeme tímto všem, 
kteří na výstavu zapůjčili či věnovali tyto dary 
přírody, které sami vypěstovali a sklidili. Výstavy 
byly otevřeny i v neděli po akci a za jejich instalaci 
děkujeme paní RNDr. Janě Saňové, která také ze 
soukromé sbírky zapůjčila obrazy.

Abychom neopomenuli slovo „vinobraní“ v ná-
zvu, musíme zmínit, že opět byl na dvoře orlovny 
k zakoupení burčák z Rodinného vinařství Pavel 
Husák z Nesvačilky, nově byl v nabídce i vinný 
mošt. A tak jako burčák je nedílnou součástí závěru 
léta i této akce, je součástí i nabídka dobrot  
od Restaurace Orlovna pro menší i větší hladovce. 

Kromě již zmíněných jarmarečních stánků nabí-
zela i Družina Smila z Kunštátu a Lestnice něco 
dobrého na zub – a pro mnohé návštěvníky i něco 
zvláštního, šlo totiž o pokrmy připravené podle 
starobylých receptů.

Jako pořadatelé jsme rádi, že právě letos o jar-
marku bylo stále ještě poznat léto a den byl proslu-
něný. Vděční jsme za pomoc mnoha pomocníků 
a dobrovolníků (ať už byli na akci poznat, nebo ne), 
bez kterých by jarmark připravit nešlo, i za množ-
ství návštěvníků, kteří na orlovnu zavítali, bavili se 
a spoludotvářeli příjemné odpoledne. Doufáme,  
že se na orlovně opět potkáme nejpozději za rok, 
snad i dříve. Fotografie z jarmarku najdete na  
www.oreltelnice.cz.

Anna Životská, za Orla jednotu Telnice



26 | Telnický zpravodaj | prosinec 2023

se s přáteli, poznat nové lidi nebo se jít prostě bavit. 
Jsou to místa, kde se setkávají komunity lidí a často 
v kombinaci s pivem vznikají úžasné nápady. 
Takže to není den, kdy má člověk lámat rekordy 
a jít domů ve tři ráno, ale oslavovat tu možnost, že 
může být s přáteli a dobře se bavit. Proto klidně ve 
čtvrtek. Všem děkujeme, že jste přišli, díky vám to 
má smysl. Taky děkuju klukům z Dva a půl švagra 
za skvělé hudební vystoupení. A společně se může-
me těšit na další čtvrtek v říjnu zase za rok.

Za pořadatele Michal Sobotka

Drakiáda 2023 

Letošní Drakiáda proběhla opět zhruba po roce na 
telnických polích a v prostoru nad nimi, a to v sobotu 
7. října. V brzkém odpoledni jsme se potkali u Božích 
muk Na Lopatě a z rozhovorů zúčastněných bylo 
slyšet, že je oproti loňsku slunečno, mnohem tepleji 
a vlastně i více větrno, taková kombinace léta a pod-
zimu. Draci vzlétávali do oblak takřka okamžitě. Ně-
kteří zase obratem mířili k zemi – přinesená servisní 
sada pro draky přišla vhod, a tak i ranění nebo příliš 
lehcí igelitoví draci mohli opět do vzduchu. I orelský 
dračí maskot letos několikrát vzlétl, a to i po tom, co 
se pod náporem větru utrhl z motouzu. 

Počet koupených draků převýšil počet těch vlast-
noručně vyrobených (byť i ty kupované musí člověk 
alespoň poskládat). V průběhu odpoledne bylo ve 
vzduchu okolo 40 draků, obdobné množství dětí je ze 
země trénovalo. Zapomenout bychom ale neměli na 
podporu rodičů a prarodičů, kteří místy převzali pro-
vázky a šňůry od dětí a statečně draky pouštěli taky. 
Na památku byly pro všechny zapsané účastníky 

Den Bernarda 
Den Bernarda, to bylo něco! Jako každý rok i letos 
jsme zorganizovali akci, při níž má pivo dnes už 
„retro“ cenovku. Ano, mluvíme o Dni Bernarda, 
který si z minulých dvou let můžete pamatovat pod 
názvem Den Seňora. Každopádně letos se k pořádá-
ní této akce pivovar Bernard vrátil a my jsme dostali 
možnost ho pro vás 5. října uspořádat a oslavit jako 
„svátek piva“. 

Poučeni z předešlých ročníků jsme udělali 
změnu v občerstvení. „All-you-can-eat bar“ se zdál 
skvělým řešením a k naší radosti se těšil i nadšení 
návštěvníků. Jako v předešlých letech bylo naším 
cílem obsluhovat všechny prostory, kde se hosté 
nacházeli. Za barem i na place byla spousta prá-
ce. Ono mít na večer šest druhů piv a naprosto pl-
nou sokolovnu není lehké, máte-li obsloužit všech-
ny naráz. Naštěstí to každý pochopil, a za to jsme 
moc rádi. Všichni si atmosféru i pivo chválili.

Kapelu Dva a půl švagra, kterou jsme oslovili, asi 
už každý zná, ale i přesto nejednu premiéru skrýva-
la. Poprvé hrála u nás v sále i s bubeníkem, o zvuče-
ní se jim skvěle postaral pan Ladislav Šustr ml. 
a také poprvé šel dobrovolný příspěvek na nadační 
fond Krtek. Švagři hráli přes dvě hodiny a zazněly, 
co jsme tak slyšeli zpoza baru, všechny jejich hity. 
Nakonec i píseň o naší restauraci „Bernarda si dej!“, 
na kterou se vždycky těšíme a která nám potom zní 
týden v hlavě.

Na závěr si říkám, že bych mohl odpovědět na 
nejčastější otázku večera: Proč tu akci děláme ve 
čtvrtek a co to vlastně je? Je to oslava piva Bernard 
a naše poděkování zákazníkům za celoroční přízeň. 
Restaurace, bary i hospody jsou příležitostí setkat 
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připraveny diplomy a na posilněnou oplatky a jablíč-
ka, dospěláci se mohli posilnit kávou. Doufáme, že se 
účastníci bavili, a jsme rádi za příjemně strávený čas 
venku. Na viděnou s draky zase třeba za rok. Fotogra-
fie z akce najdete na www.oreltelnice.cz.

Anna Životská, za Orla jednotu Telnice

Vítání občánků 
V neděli 22. října 2023 se uskutečnilo letošní druhé 
vítání nejmenších občánků naší obce. Paní starost-
ka Leona Bímová přivítala devět dětí, jmenovitě:

Olivia Romanovská 
Adam Linhart 
Lucie Cupáková 
Julie Synáčková
Noemi Trávníková 
Maxmilián Mrkvica 
Apolena Křížová 
Gabriela Bímová
Tomáš Moučka 
Program vítání občánků byl tradiční. Po úvod-

ním slovu paní starostky vystoupily děti z telnické 
základní školy, které si připravily krátké pásmo 
písniček. Poté se již rodiče dětí zapsali do pamětní 
knihy, z rukou paní starostky obdrželi pamětní 
list, poukázky v celkové hodnotě 1 000 korun, a děti 
pak maminkám předaly kytičky a drobné dárky. 
Závěrečné slovo patřilo paní Kateřině Umláškové, 
která seznámila s činností Telnického sluníčka. Dal-
ší vítání občánků se uskuteční na jaře příštího roku.

Za sociální komisi Iva Donovalová

Setkání Klubu  
aktivních seniorů 

V úterý 12. září 2023 jsme se v KLASu sešly po dvou-
měsíční pauze. Byly jsme téměř v plném počtu a z 
reakcí bylo patrno, že jsme se na sebe již těšily. Hned 
úvodem jsme se domluvily, že místo znělky budeme 
zpívat vždy jednu lidovku z Telnického zpěvníku. 
Tentokrát to byla píseň Beskyde, Beskyde. Seniorky 
byly seznámeny s tématy klubu na pololetí. Po krát-
kém procvičení paměti následovalo povídání o akti-
vitách se zaměřením na pohyb. Je známo, že ve měs-
tech fungují SENIORCENTRA, kde si senioři mohou 
vybírat z nabídek. My, které žijeme na vesnici, máme 
dost pohybu při práci na zahrádkách, procházkách 
s vnoučaty a navštěvování zdravotního cvičení. Byl 
dán prostor k debatě, kdy jsme si vzájemně sdělily 
své zážitky a zkušenosti. Je dobré si zapamatovat, že 
si máme vybrat takovou aktivitu, která je přiměřená 
našim schopnostem a momentálnímu zdravotnímu 
stavu. Na řadu přišly gratulace hned třem senior-
kám, které během prázdnin oslavily narozeniny. Při-
pily jsme na jejich zdraví a pochutnaly si na tom, co 
připravily. Pracovní list byl dalším bodem programu: 
doplňovaly jsme tajenku a tvořily co nejvíce slov na 
dané hlásky. Pak už nás přišla pozdravit paní starost-
ka. Rozvinula se intenzivní beseda – dva měsíce je 
poměrně dlouhá doba na události v obci! Čas rychle 
plynul a dvouhodinovka byla u konce.

Další setkání seniorů proběhlo v úterý 26. září, 
kdy jsme se v hlavním tématu zajímaly o sběra-
telství, záliby a koníčky. Po vzájemném přivítání 
proběhla gratulace oslavenkyni k 85. výročí živo-
ta a následoval přípitek na její zdraví. Přistoupily 
jsme ke zpěvu druhé písně z Telnického zpěvníku. 
Tentokrát šlo o známou píseň Breclavská kasárňa. 
Paměť jsme si procvičily na uspořádání přeháze-
ných písmen tak, aby nám vznikla ženská jména. 
Také tentokrát jsme měly dostatek času, abychom 
se nestresovaly. V hlavním tématu jsme si pověděly 
o tom, co všechno lze sbírat, jaké mohou být záliby 
a koníčky. Ani geocaching nám už není úplně cizí. 
Tyto aktivity by měly i do života starší generace 
přinášet radost, nová přátelství a pobyt na čerstvém 
vzduchu. Mnohdy jde i o to seznámit se s něčím 
novým. Ženy měly prostor podělit se o svoje aktivity. 
Shlédly jsme pozoruhodnou sbírku „pokladů“ – 
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nického zpěvníku, a sice Co sa to šupoce. Následo-
valo ukazovací říkadlo, při kterém jsme se snažily 
co nejméně chybovat. A že jsme se u toho nasmály! 
K procvičení jemné motoriky prstů nám posloužily 
obyčejné kolíčky na prádlo. Cvičení paměti pokra-
čovalo ve vyjmenovávání co největšího počtu měst 
na danou hlásku. Několikrát se dostalo na každou 
z nás. V hlavním tématu „Královská věnná města“ 
jsme si pověděly, jakou funkci ta města vlastně plni-
la, jaké výhody skýtala pro manželky panovníků, ale 
i jaké povinnosti měla. Přečetly jsme si o historické 
postavě, která je spjata s Brnem – Elišce Rejčce. Ná-
sledovala přestávka a po ní jsme přivítaly naši mís-
tostarostku, se kterou byla domluvena účast KLASu 
na oslavě 105. výročí vzniku Československa. Paní 
místostarostka nám podala informace a zodpovědě-
la dotazy z naší strany. Plnění pracovního listu bylo 
zakončeno vzájemnou kontrolou. Dvouhodinovka 
rychle uběhla a mohly jsme se odebrat domů. 

Dne 14. listopadu se po přivítání v KLASu ne-
zahajovalo písničkou. Minutou ticha a povstáním 
jsme uctily odchod na věčnost naší seniorky paní 
Dary Staňkové, s kterou jsme se loučily předešlý 
pátek při obřadu v místním kostele. U rozžaté svíce 
jsme rozjímaly, kdo všechno z klubu nás již opustil... 
Paní Dara se stala členkou KLASu dva roky po jeho 
založení (9. dubna 2013). Brzy nato se stala kro-
nikářkou KLASu a tuto činnost vykonávala velmi 
svědomitě a s nadšením. Bylo a je radostí listovat 

minerálů a polodrahokamů. V přestávce, kdy jsme 
si pochutnaly na tom, co oslavenkyně přichystala, 
jsme pokračovaly v plnění úkolů pracovního lis-
tu. Jednotlivými cviky jsme také nezapomněly na 
správné držení těla. Závěrem našeho setkání jsme 
se přivítaly se starostkou a místostarostkou, třebaže 
jen na chvíli. Čekaly je totiž pracovní povinnosti. 

V úterý 10. října 2023 se seniorky KLASu sešly, 
aby si v hlavním tématu řekly o starých řemeslech 
a nových technologiích. Přivítaly jsme novou členku 
klubu a vzájemně jsme se představily. K procvičení 
paměti nám zase posloužilo přihrávání molitanové 
kostky, při němž přišly na řadu i pohotovost a rychlá 
reakce. Dále každá z nás měla možnost říct název 
starého řemesla. Poté následovala definice a v krát-
kosti historie několika starých řemesel. Čerpaly jsme 
z ilustrované knihy, z níž jsme se dozvěděly mnoho 
nového. Každé z řemesel mělo svého patrona. Za-
jímavé bylo představení starých řemesel, o kterých 
jsme ani neměly tušení, dost jsme se u toho zasmály! 
O přestávce jsme popřály jedné člence, která nedáv-
no oslavila se svým mužem padesát let společného 
života. Na řadu přišel pracovní list s osmisměrkou, 
vyhledávání shodných obrázků a luštění tajenky. 
Ještě jsme vybíraly ze tří možností výrazy, týkající se 
starých řemesel. Děkujeme paní starostce, že si na 
nás udělala čas a reagovala na dotazy z naší strany. 

V úterý 24. října 2023 jsme začaly své setkání 
vzájemným přivítáním a zpěvem další písně z Tel-

Členky telnického KLASu se setkaly s T. G. Masarykem
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stránkami těchto kronik. Jako bývalá pedagožka 
a člověk zajímající se o dění kolem sebe byla pro 
klub obohacením a elán, který mnohým dodávala, 
byl často obdivuhodný. Za vše ještě naposledy díky, 
Darko! V hlavním tématu, kdy jsme četly ze Starého 
zákona příběh o Josefovi, jsme měly možnost zamy-
slet se na tím, kam až může zajít závist a žárlivost 
(třeba i mezi sourozenci). Poté nás mile překvapila 
návštěva naší nadřízené z Brna, která každou z nás 
obdarovala růží, což některé z nás dojalo. Ten nápad 
vzešel od bývalého starosty, kterému KLAS má stále 
co „vracet“. Povzbudila nás i návštěva současného 
vedení obce. Ještě bylo možné ochutnat „Masary-
kovo cukroví“ z nedávné oslavy, popovídat si o ní, 
ale i o dalších událostech v obci. Děkujeme za čas 
věnovaný nám a za povzbuzení do další činnos-
ti našeho klubu. Vyslechly jsme si také básničku 
neznámé autorky „Čeho se člověk dožije“, týkající 
se života člověka ve stáří. Ještě jsme popřály jedné 
z nás k narozeninám, připily jí na zdraví a pochut-
naly si na zákusku, který nám připravila.

Za KLAS Telnice Marie Fialová

Sokolové 
nezapomínají V letošním roce to bylo již 95 roků, kdy byl dne 5. 

července 1928 odhalen pomník padlým v 1. světové 
válce. Stojí na Masarykově náměstí před farou. Jeho 
autorem je kamenický mistr A. Brabník z Brna-
Králova pole. Na mramorové desce na pomníku jsou 
jména všech telnických občanů, kteří padli v letech 
1914–1918. První světové války se zúčastnilo z čes-
kých zemí asi 1 200 000 vojáků, z toho čtvrtina jich 
padla. Mezi těmi, kteří se nevrátili, bylo i pět členů 
naší jednoty: br. František Hrdlička, br. Ferdinand 
Ilek, br. Alois Tichý, br. František Mifek a br. Fran-
tišek Vrba. V legiích bojovalo z Telnice 16 sokolů, 
z toho 12 v ruských legií (3 se zúčastnili bitvy  
u Zborova), 3 v italských legiích a 1 ve francouz-
ských legiích. Čest jejich památce!

Letos jsme si ve státní svátek 28. října 
připomněli, že je to již 5 roků, kdy byl v Telnici  
v roce při výročí 100 let od založení naší 
republiky odhalen pomník našemu prvnímu 
československému prezidentovi T. G. Masarykovi – 
na náměstí, které nese jeho jméno. 

Eva Kořalníková, za Sokol Telnice 
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mínkami na Světové dny mládeže, 
které v letošním srpnu prožilo 
sedm mladých lidí především 
v portugalském Lisabonu. Řadu za-
jímavých praktických i duchovních 
postřehů doprovodili parádními 
fotografickými momentkami. Velké 
díky!

O svátku svatého Václava, pa-
trona naší země, jsme se vydali na 
společnou „autobusovou“ svato-
václavskou pouť farníků z telnické 
a pratecké farnosti do Rousínovce, 
na Lutršték a do Slavkova u Brna. 
Více o této pouti píše níže paní 
Anna Nečasová. V neděli 8. října 
2023 pozvala naše farnost veřejnost 
na autorský muzikál Tarsan. Také 
o této akci se dočtete v samostat-
ném textu.

Na přelomu září a října jsme 
v telnickém chrámu sv. Jana Křti-
tele a v sokolnické kapli Povýšení 
sv. Kříže děkovali za úrodu – velmi 
děkujeme všem, kteří se postarali 
o přípravu výzdoby, která se skláda-
la z darů naší země. 

inspirovala k tomu, aby se také 
vydal na pouť…

Šestice našich mladých farníků 
se přišla hned o týden později do 
farního sálu podělit se svými vzpo-

Život telnické 
farnosti  
v babím létu
Podzimní život naší farnosti byl 
plný zajímavých událostí a aktivit. 
Po návratu z prázdnin či dovole-
ných přišla nabídka dvou pouta-
vých besed pro širokou veřejnost. 
Tu první uspořádali 15. září 2023 
pro velký zájem ve farním kos-
tele Pavel Zapletal s Františkem 
a Václavem Kroutilovými o jejich 
pouti do Santiaga de Compostela. 
Účastníci besedy si mohli prohléd-
nout řadu krásných fotografií, ale 
především vyslechnout vyprávění 
o silných životních zážitcích na 350 
km dlouhé cestě z portugalského 
Porta do španělského legendár-
ního města, v jehož katedrále sv. 
Jakuba se nachází hrob tohoto 
apoštola. Třeba tato beseda ně-
koho ze sedmi desítek účastníků 

Všechny děti zveme i v příštím kalendářním roce na mše svaté pro děti, které se konají vždy  
v úterý od 17.30 v našem farním kostele

Václav Kroutil, Jaroslav Zavadil, Anežka Gabrhelová, Barbora Piknová, Veronika Zapletalová  
a Karolina Gabrhelová prezentují svoji cestu na Světové dny mládeže v Lisabonu 
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V pátek 20. října 2023 jsme měli 
v Telnici po mši svaté příležitost 
vyslechnout přednášku S. M. Fran-
tišky Sebíňové o Matce Rose Vůjtě-
chové. Velmi poutavým způsobem 
všem účastníkům přiblížila nejen 
nejdůležitější momenty ze života 
zakladatelky kongregace sester 
Těšitelek, ale především duchovní 
poselství jejího života, které aktu-
álně promlouvá ke každému z nás. 
Nechybělo ale ani osobní svědectví 
samotné sestry Františky, která se 
skromností a vtipnou lehkostí po-
vzbudila svým životním příběhem 
všechny přítomné. Výstava o životě, 
odkazu i procesu blahořečení Mat-
ky Rosy Vůjtěchové pak probíhala 
v telnickém kostele až do 30. října.

Od začátku října v naší farnosti 
probíhala duchovní obnova v Du-
chu svatém, kterou pro osm desí-
tek účastníků z Telnice, Sokolnic, 
Újezda u Brna, Žatčan a dalších obcí 
připravovali manželé Petr a Jitka 
Šmerdovi z Kovalovic. Při celkem 
osmi večerních setkáních probíhaly 
různé katecheze, svědectví z du-
chovního života, chvály, společné či 
přímluvné modlitby, svátost smíření, 
sdílení atd. Velké poděkování patří 
všem, kteří se zapojili do organizace 
ať už ze strany kněží, či laiků. 

V sobotu 4. listopadu 2023 se 
v naší farnosti odehrála Minis-
trantská olympiáda, o níž je řeč 
v samostatném článku. Zajímavou 
informací je však to, že se de fac-
to jednalo o první větší akci nově 
přejmenovaného děkanství šlapa-
nického, které tento nový název (z 
původního modřického) získalo 
z rozhodnutí brněnského biskupa 
Pavla Konzbula. Ten také tuto akci 
osobně navštívil, aby v závěru ve-
čera všechny pozdravil, předal ceny 
a požehnal všem na cestu domů.

Předpokládáme, že tento výtisk 
Telnického zpravodaje obdržíte 

v průběhu adventní doby, a tak vás 
všechny můžeme srdečně pozvat 
do našeho chrámu na štědrovečerní 
vánoční vigilii, která se bude sloužit 
tradičně od 16 hodin. Ve dnech  
25. a 26. prosince 2023 pak bude 
možné tradičně navštívit od  
14 do 18 hodin kostelní betlém. Ve 
spolupráci s obcí také chystáme 
postavení betléma z dílny Martiny 
Hostěradské na kostelním nádvo-
ří, letos opět s novým figurálním 
přídavkem. Všem čtenářům přeje-
me radostné prožití svátků Kristova 
narození a šťastný vstup do nového 
roku.

František Kroutil,  
jménem telnické farnosti

Farní svato- 
václavská 
pouť 
Na státní svátek 28. září 2023 se 
účastníci z telnické a pratecké 
farnosti vydali na poutní zájezd 

do Rousínovce, na poutní místo 
Lutršték a do Slavkova u Brna.

První zastávkou na naší pouti byl 
Rousínovec, který je dnes součástí 
města Rousínova a v jehož kostele 
sv. Václava sloužil mši svatou otec 
Oldřich Chocholáč. Právě v této 
farnosti kdysi sám „kaplanoval“. Po 
mši svaté jsme nasedli do autobu-
su a jeli na plánovanou prohlídku 
poutního místa Lutršték, které se 
nachází poblíž vesnice Němčany. 
Nejdříve jsme se zastavili u stu-
dánky s léčivou vodou, která podle 
pověstí uzdravila několik slepých 
lidí a pomohla i bolavým kloubům.  
Nad studánkou se nachází malá 
kaple se sochou Panny Marie Sedmi- 
bolestné, jež na svém klíně třímá 
svého syna Ježíše Krista. Z darů 
poutníků bylo v roce 1867 kousek 
nad studánkou započato se stavbou 
poutní kaple, která byla dokončena 
a slavnostně vysvěcena v roce 1877. 
My jsme se tu pomodlili litanie za 
nás poutníky, naše blízké, za farnost 
a mír ve světě.

Naše další cesta směřovala do 
Slavkova u Brna, kde jsme po 
společném obědě navštívili místní 
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kaplan otec Oldřich Chocholáč. 
Olympijský oheň plál, když si jej 
od paškálu odpalovali kapitáni 30 
týmů a zažehnuté svíce nesli se 
svými týmy na zdejší hřbitov, aby se 
společně pomodlili nejen za ze-
mřelé z telnické farnosti, ale i za své 
vlastní příbuzné či známé.

Poté se všichni rozešli na svá 
sportoviště ve sportovní hale, 
sokolovně a orlovně v Telnici, po-
prvé v historii se také autobusem 
přesunuli do nové sportovní haly 
v Újezdě u Brna, kde své zázemí pro 
fotbal a florbal našli Staří pardálové. 
Tyto dva kolektivní sporty pak v na-
šem programu doplnil stolní tenis, 
a především testy ministrantských 
znalostí, které se hodnotily tradičně 
vyšším bodovým oceněním. 

V poledne nás v sokolském sále 
čekal vynikající oběd z připrave-
ných dobrot, které nám navařily 
maminky, babičky, možná i tatín-
kové a dědečci, ke kterému nám 
požehnal moravanský pan farář 
Vojtěch Libra. A kdo měl ještě větší 
hlad a žízeň, mohl využít nabídky 
restaurací na sokolovně a orlovně. 

Po celou dobu nás provázala 
bouřlivá atmosféra, a to nejenom 
při jednotlivých zápasech kolek-

nás provázel. Poděkování patří také 
panu řidiči Aloisi Hrdličkovi, který 
nás jako vždy v klidu a pohodě 
dovezl domů. Možná jsme při této 
příležitosti byli jedni z posledních 
zákazníků, a tak mu přejeme hodně 
zdraví, radosti a pohody a ať si ještě 
velmi dlouho užívá zaslouženého 
důchodu.

Anna Nečasová

Ministrantská  
olympiáda  
2023
Již 11. ročník Ministrantské olym-
piády začal krásným svítáním, když 
se v sobotu 4. listopadu 2023 po 
deštivých dnech konečně ukázalo 
sluníčko, které nás pak provázelo 
po celý den. Na 250 ministrantů se 
sešlo v kostele sv. Jana Křtitele, aby 
spolu zahájili tradiční celodenní 
maraton různých sportovních, ale 
i ministrantských aktivit. Vše začalo 
požehnáním šlapanického děkana, 
otce Petra Hoška, kterému „sekun-
doval“ místoděkan a olympijský 

hřbitov s krásnou barokní kaplí sv. 
Jana Křtitele. Naše kroky směřo-
valy do centra města ke zdejšímu 
farnímu kostelu Vzkříšení Páně. 
Původně byl ve městě gotický kos-
tel sv. Jakuba. V polovině 18. století 
se však kostel částečně sesunul, 
a proto byl celý zbořen a na konci  
18. století vystavěn zcela nový 
chrám na jiném místě pod zám-
kem. Při příchodu do tohoto 
nádherného kostela přestanete 
málem dýchat, protože bílá výmal-
ba kostela a monumentální sochař-
ská výzdoba v člověku zanechávají 
nezapomenutelný zážitek. Náš 
pan farář v tomto kostele před 
lety přijal svátost křtu, první svaté 
přijímání, biřmování, pravidelně 
ministroval i sloužil v roce 2004 
primiční mši svatou. Každému, kdo 
v tomto nádherném chrámu ještě 
nebyl, vřele doporučuji, aby si sem 
udělal malý výlet. Každý jistě ocení 
zručnost starých mistrů různých 
řemesel, kteří vlastníma rukama 
dokázali vytvořit tolik nádhery. Plni 
zážitků jsme si někteří ještě udělali 
krátký výlet po zámeckém parku 
a po památkách na náměstí.

Děkujeme otci Oldřichovi, který 
toto všechno vymyslel a po celý den 
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tivních sportů, ale třeba i ve finá-
lových utkáních ve stolním tenise. 
Jelikož se letos vše odehrávalo 
s rekordním počtem účastníků 
a týmů, bylo zapotřebí výrazně 
většího počtu organizátorů. Ti se 
většinou přihlásili ke své službě až 
na místě samotném – za to jim patří 
velké díky. I to je tradiční obraz 
naší olympiády – tuto akci si z ur-
čité části vlastně pořádají účastníci 
a jejich doprovody sami. 

Po celodenním soutěžním klání 
se blížil večer, na který se mnozí 
těšili, aby si vyslechli vyhlášení 
výsledků. A bylo se opravdu na co 
těšit: dorazil mezi nás i otec biskup 
Pavel Konzbul, jemuž se dostalo 
bouřlivého přivítání a ve stejné 
atmosféře předával i ceny všem 
přítomným týmům. Navíc od něj 
vítězové dvou starších kategorií 
obdrželi flash disky v jeho osobní 
biskupské krabičce. Měli z nich 
velikou radost. 

Před společnou fotografií pak 
kluci dostali biskupské požehná-
ní na cestu domů. Měli za sebou 
náročný sportovní den, ve kterém 
bojovali fair play, což pro ministran-
ty rozhodně není žádná fráze, nýbrž 
tradiční realita. Děkujeme všem, 

kteří realizaci této veliké ministrant-
ské akce jakkoliv pomohli. Děkuje-
me také sponzorovi, který telnickým 
ministrantům pořídil zářící žlutá 
trička. Poděkování patří také všem 
kněžím a duchovním, kteří pomohli 
se skládáním a přihlášením jednot-
livých týmů, a těm, kteří se za námi 
na sportovištích zastavili. A snad 
nejvíc děkujeme Bohu za to, že tam 
byl s námi po celou sobotu.

Konečné výsledky byly následující:
I. stupeň ZŠ: 1. PoŠuKov A,  

2. PoŠuKov B, 3. Slavkov u Brna A,  
4. Újezd u Brna A, 5. Telnice A,  
6. Rousínov a Královopolské Vážany,  

7. Moutnice A, 8. Telnice B 
9. Syrovice A, 10. Moravany u Brna,  
11. Mutěnice A, 12. Šlapanice A, 
13. Újezd u Brna B.

II. stupeň ZŠ: 1. Újezd u Brna C,  
2. PoŠuKov C, 3. Šlapanice B,  
4. PoŠuKov D, 5. Slavkov u Brna B,  
6. Zbraslav, 7. Moutnice B, 8. Křenovice 
u Slavkova, 9. Telnice C.

Staří pardálové: 1. Šlapanice C,  
2. Telnice D, 3. Syrovice B, 4. Telnice E, 
5. Slavkov u Brna C, 6. Brno – Sv. Jakub, 
7. Mutěnice B, 8. Moutnice C.

František Kroutil,  
za všechny organizátory



34 | Telnický zpravodaj | prosinec 2023

v Malé Asii a Římské říši v Ježíšově 
době a v letech následujících po 
jeho zmrtvýchvstání. Obdivuhodné 
bylo jak dílo samotné, tak i jeho 
nadšený přednes dospělými i dět-

Muzikál 
Tarsan 
v Telnici 
O nedělním odpoledni 8. října 
2023 se proměnil velký sál telnic-
ké orlovny v dějiště dramatických 
událostí ze života apoštola národů 
svatého Pavla. Několik desítek divá-
ků se přišlo nadchnout muzikálem 
Tarsan, autorským dílem Luďka 
Strašáka, který s velkým elánem 
a energií představili herci a zpěváci 
Spojených farností. Byl to více než 
2,5 hodiny trvající zážitek, na který 
budou jistě všichni rádi vzpomínat. 
Jsme moc rádi, že k nám 18členný 
soubor zavítal a že nás alespoň na 
chvíli ponořil do atmosféry života 

skými protagonisty. Velké díky! Za 
přípravu a poskytnutí sálu děkuje-
me místním orlům.

František Kroutil, telnická farnost

ÚTERÝ 26. 12. 2023

Systém hry a počet hodů určí hlavní rozhodčí.

Možnost přihlášení do 22. 12. 2023 u správce 
Orlovny v Telnici osobně, tel. 544 224 040, 

e-mail orlovna@oreltelnice.cz

Startovné: děti 50,- Kč, dospělí 80,- Kč

TĚŠÍME SE NA VAŠI ÚČAST

TURNAJ JEDNOTLIVCŮ 
VŠECH VĚKOVÝCH KATEGORIÍ

V KUŽELKÁCH

Orel jednota Telnice, Masarykovo nám. 7, Telnice 664 59
www.oreltelnice.cz

Prezence: 10:00 – 10:20
Losování: 10:20 – 10:30
Zahájení: 10:30

Orel jednota Telnice srdečně zve na

Činnost organizace podporuje Obec Telnice.
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Jakub Horáček (*2006) je odchovan-
cem místního házenkářského klubu 
Sokol Telnice. Aktuálně působí  
v TJ Sokol Nové Veselí a je repre-
zentantem a kapitánem českého 
národního týmu dorostenců.

	 Jakube, můžeš čtenářům našeho 
zpravodaje přiblížit, jaká byla tvá cesta 
z telnické sokolovny až na letní turnaj 
reprezentací kadetů ve Švédsku?

První kontakt s míčem jsem měl 
doma v Telnici v týmu minižáků. 

Tady jsem pak automaticky postou-
pil do mladších žáků. To už jsme 
hráli pravidelnou soutěž – Jihomo-
ravskou ligu. Jsem rád, že jsem do-
stal šanci nakouknout v té době už 
i do kategorie starších žáků, která se 
účastnila celostátní Žákovské ligy. 

	 Nyní je ale tvoje působiště v Novém 
Veselí na Vysočině, kdy a proč se zrodil 
tento přestup? 

Do Nového Veselí jsem přestoupil 
trochu netradičně už do starších 
žáků. Byla to pro mě šance, jak se 
dobře připravit na přechod do tam-
ního dorostu, který hraje každoroč-
ně o medaile v nejvyšší soutěži. To 
se mi myslím povedlo, v neposlední 
řadě díky všem v Telnici, kteří mi 
dali dobré základy. 

	 V Novém Veselí jsi tedy, jestli dobře 
počítám, už pátou sezónu. Jak se ti líbí 
život v tréninkovém centru?

Jsem tam maximálně spokojený, 
máme jedny z nejlepší podmínek 
pro rozvoj v házené. Nejedná se ani 
tak o konkurenční boj vůči Telnici 
a jiným týmům v Česku, ale o mož-
nost připravit se na budoucí profe-
sionální kariéru.

	 Nevadí ti tedy ani dnes, že ses v po-
měrně mladém věku prakticky odstěho-
val od rodičů a byl nucen starat se  
o sebe sám? Nebylo to hlavně  
v začátcích kruté?

Začátky byly samozřejmě náročné, 
ale zvykl jsem si docela rychle i díky 
velké podpoře rodičů, za což jsem 
jim vděčný. Tohoto rozhodnutí, kte-
ré jsem uskutečnil už ve 13 letech, 
rozhodně nelituju.

	 Cesta z Nového Veselí do mládežnic-
ké reprezentace je tedy automatickým 

Rozhovor 
s Jakubem Horáčkem
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vyústěním dlouhodobé přípravy?  
Je z tréninkového centra opravdu  
o tolik jednodušší se prosadit mezi 
nejlepší?

Nemyslím si, že je tato cesta „jedno-
dušší“ – tréninky jsou naopak nároč-
nější, intenzivnější a během týdne 
jich absolvujeme obvykle až devět. 
Tréninková centra fungují na stej-

ných principech jako reprezentační 
družstva od kadetů až po A-Tým. 

	 V létě jste se s reprezentací  
podívali do Švédska. Byl to tvůj první 
takový turnaj? Jak se vám vedlo?

Do Švédska se mnou odletěl i další 
odchovanec telnické házené Ro-
man Jahoda. Je super se potkávat 

v reprezentačním dresu. Byl to 
náš druhý turnaj, ale s tím prvním 
v Polsku (Turnaj olympijských na-
dějí) se nedá svojí velikostí srovnat. 
Do Švédska se pravidelně slétají 
špičkové týmy z Evropy (letos se 
účastnila i Brazílie, jako mimo- 
evropský zástupce). Pro náš tým 
to byla obrovská zkušenost  
a i s výsledkem jsme nakonec  
spokojeni.

	 Připomeneš i výsledky a konečné 
umístění českého celku?

V základní skupině jsme potka-
li Chorvaty, Francouze, Rumuny 
a Brazilce. Z této, jak se později 
ukázalo, velmi silné skupiny se 
nám nepodařilo postoupit. To nás 
mrzelo, protože ambice jsme měli 
opravdu velké. V nadstavbové části, 
kde se hrálo o 9.–14. místo, jsme 
pak ovládli všechna utkání. Postup-
ně se nám podařilo porazit Litvu, 
Estonsko, Polsko a Faerské Ostrovy. 
Skončili jsme tak na 9. místě, což 
bereme jako úspěch.

	 Sleduješ i nadále telnickou házenou? 

Ano, když jsem doma v Telnici, do-
jdu kluky rád podpořit. Myslím si, 
že telnická házená by si zasloužila 
mnohem lepší podmínky, hlavně 
sportovní halu. Telnických od-
chovanců je po republice spousta 
a určitě dál bude… Doufám, že si 
všichni jednou zahrajeme v nové 
sportovní hale. 

	 Děkuju ti za rozhovor a za všechny 
z Telnice přeju tobě i Romanovi hodně 
štěstí v lednové kvalifikaci na mistrov-
ství Evropy v Černé Hoře. 

Rozhovor připravil David Bím,  
trenér družstva dorostu Sokol Telnice

Jakub Horáček (vpravo) s reprezentačním kolegou Romanem Jahodou
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Starší žáci  
Sokola Telnice 

 
K letošní sezóně nastupují naší starší žáci pou-
ze v jedenácti hráčích. Přestože nemáme v týmu 
silné individuality, na jaké jsme byli zvyklí v mi-
nulých letech, tvoří současný tým velmi kvalitní 
kostra hráčů, převážně z ročníku 2009, kteří spolu 
nastupují na palubovky už od minižáků a jejichž 
ohromná síla spočívá v týmovém duchu. O tom 
svědčí i výsledky, kterých dosahují v letošním  
ročníku Jihomoravské ligy starších žáků.  
Máme za sebou čtyři odehraná kola s bilancí  
14 vítězství a 2 těsné porážky. Pravidelně poráží-
me své soupeře značným rozdílem skóre. Mimo 
zápasů Jihomoravské ligy se naši borci zúčastnili 
i mezinárodního turnaje v Plzni a v konkurenci 
osmi předních klubů z ČR obsadili 5. místo.  
Dokázali tak, že se letos mohou měřit s nejlepšími  
týmy v ČR. 

Marian Prášek, 
trenér starších žáků Sokola Telnice

Přípravné turnaje 
mladších žáků 

Mladší žáci Sokola Telnice si zvolili jako přípravu 
před novou sezónou dva pohárové turnaje. Jeden 
měl za úkol začlenit nováčky do kádru a druhý měl 
svojí prestiží a obsazením ukázat, jak na tom letos 
družstvo bude.

První turnaj – Házenkářské naděje Horka nad 
Moravou 2023 – se konal v neděli 3. září. Byl to 
turnaj hraný pod širým nebem a především pro 
nově příchozí kluky znamenal ostrý start na vel-
kém hřišti. Klíčoví hráči dostávali mnohem menší 
porci minut, než jsou zvyklí, vědomi si toho, že je 
potřeba zapracovat do sestavy mladší kluky. Devět 
týmů bylo rozděleno na dvě skupiny. V té naší jsme 
narazili na čtyři soupeře z Olomouckého kraje, se 
kterými jsme si postupně bez obtíží poradili. Skóre 
jsme měli pod kontrolou po celou dobu a nedopus-
tili žádné překvapení. Základní skupina, ze které 
jsme postoupili z prvního místa rovnou do finále, 
patřila našim nováčkům. Finálový duel už měli ve 
své režii naši zkušení borci. Finálový soupeř z Ústí 
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a odhodlání oni. Znovu jsme se tak potkali s Velkým 
Meziříčím, tentokrát v bojích o bronzové medaile. 
Bohužel jsme si nechali utéct začátek a zlepšený 
výkon v závěrečných minutách už nám nepomohl. 
Jako černý kůň turnaje jsme tak skončili na čtvrtém 
místě. Velmi spokojeni s našimi výkony i výsledky. 
Nováčci dostali příležitostí více, než bychom doufa-
li, a na konci víkendu nikdo nesmutnil. Výsledky:  
1. místo TJ Jiskra Zruč nad Sázavou, 2. místo TJ Ná-
chod, 3. místo TJ Sokol Velké Meziříčí, 4. místo  
TJ Sokol Telnice.

Přípravné turnaje dopadly na výbornou. Noví 
kluci jsou začleněni a starší se jich ujali, jak nejlépe 
mohli. Dokážeme se pasovat se špičkou v repub-
lice, a to nám dává naději do celé sezóny. Z obou 
turnajů jsme si odvezli i individuální ocenění. 
V Horce byl nejlepším hráčem vyhlášen Matěj 
a v Lovosicích si cenu pro nejlepšího brankáře  
převzal Viktor. Byli jsme připraveni, sezóna  
mohla začít!

Martin Žák, 
trenér mladších žáků Sokola Telnice

nad Labem měl sice jasnou výškovou převahu, ale 
zaskočen naší aktivitou v obraně se k dramatu ne-
stačil ani nadechnout. Z turnaje jsme si tak odváželi 
nejen zlaté medaile, ale i velmi dobrý pocit z nově 
vznikajícího kolektivu. Výsledky: 1. místo TJ Sokol 
Telnice, 2. místo HSK Tygři Ústí nad Labem, 3. místo 
SKP Frýdek-Místek.

Na druhý turnaj – Házenkářský festival Lovosice 
2023 – jsme letos vyráželi už počtvrté v řadě a znovu 
jsme se moc těšili. Od pátku 8. do neděle 10. září 
nás čekala řádná porce kvalitních utkání a bohatý 
doprovodný program. Celkem 24 týmů zvučných 
jmen bylo rozděleno do čtyř základních skupin. 
Naším cílem byl postup mezi osmičku nejlepších. 
O tři branky nás sice hned v prvním utkání porazilo 
Velké Meziříčí (z našeho pohledu kandidát na příč-
ky nejvyšší), ale nikomu jinému jsme už brát naše 
body nedovolili. Postoupili jsme z druhého místa. 
Ve čtvrtfinále jsme neponechali nic náhodě a drtivě 
porazili Vršovice. V nedělním semifinále pak na nás 
čekala TJ Jiskra Zruč nad Sázavou. Už několikátou 
sezónu se s těmito kluky na turnajích přetahuje-
me o každou branku. Letos měli na finále více sil 
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Turnaj minižáků 
v Telnici 

V telnické bublině se 11. listopadu sešlo 13 týmů 
minižáků k turnaji jihomoravské krajské soutěže. 
Snažíme se, aby byla házená pro naše malé házen-
káře hlavně zábava a doslova hra, proto se skóre na 
tomto turnaji nepočítalo. Více než 100 házenkářů 
z Telnice, Brna-Bohunic, Brna-Maloměřic, Hodo-
nína, Kuřimi a Nových Bránic se mezi sebou utkalo 
ve dvou skupinách – v jedné kategorii ročníky 2013 
a 2014 a ve druhé ročníky 2015 a mladší. Telnice na 
domácí turnaj nasadila tři týmy s celkem 27 hrá-
či. Za starší minižáky nastoupilo 10 hráčů, mladší 
minižáci utvořili dokonce dvě družstva. V jednom 
nastoupili pouze 8letí hráči, za druhý tým hrály 
naše nejmenší naděje. 

Pro holky a kluky narozené v roce 2016 a 2017 
to byly většinou vůbec první zápasy v životě. Vždyť 
teprve nedávno začali procvičovat základní orientaci 
na hřišti, učili se nepřešlápnout brankoviště nebo 

počítat tři kroky. I za pomoci tří stejně starých, ale 
zkušenějších spoluhráčů však některé týmy dokázali 
přehrát a významné pokroky byly vidět už v průběhu 
jednotlivých zápasů. Tito hráči dostanou příležitost 
i v nadcházejících krajských turnajích. Mnoho dal-
ších házenkářských radostí přejeme Ani-Lu, Emičce, 
Stellince, Honzíkovi, Kryštofovi a Riškovi. 

V zimě čeká krajskou soutěž přestávka, kterou 
starší i mladší minižáci využijí k zápolení na několi-
ka pohárových turnajích mimo Jihomoravský kraj – 
čeká nás Velké Meziříčí, Velká Bystřice a další. Aktu-
ální informace a fotografie vždy naleznete na našem 
novém házenkářském webu hazenatelnice.cz.

Jan Kuchyňka, oddíl házené TJ Sokol Telnice

Nohejbalový turnaj 
Dne 12. srpna 2023 proběhl čtrnáctý ročník amatér-
ského nohejbalového turnaje trojic. Letos byl turnaj 
pouze jednodenní a akce se zúčastnilo deset týmů. 
Vše tradičně probíhalo v areálu Sokola a za podpory 
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a historicky poprvé se na Tennessee Cupu na bedně 
objevila žena. Ještě jednou velká gratulace! Vítězství 
patřilo týmu Mr. Day.
O pohár „Tragédi“ bojovali dámy v týmu Jejda s tý-
mem Asi to mám – ženy s pohárem odešly po výhře 
2:1. Nejlepšího hráče a hráčku si po odhlasování 
zasloužili Tomáš Pavlíček a Eva Ondráčková – i jim 
patří gratulace. Příští rok si rezervujte volno na tur-
naj o víkendu 10. a 11. srpna 2024. Těšíme se na vás!

Romana Vymazalová, za SDH Telnice

Tenisový turnaj 
 V sobotu 16. září 2023 byl za příjemného letní-
ho počasí na tenisových kurtech za sokolovnou 
uspořádán turnaj smíšených párů. Při účasti osmi 
tenisových párů jsme odehráli dvacet osm vyrovna-
ných zápasů a v pozdních odpoledních hodinách 
bylo rozhodnuto o konečném pořadí. Na prvním 
místě skončil pár Iveta Salajková a Zdeněk Kubí-
ček, na druhém místě Marie Chumelová se synem 
Ondřejem (vítězové loňského ročníku) a na místě 
třetím Iveta Šafářová s Davidem Šilerem. Děkuji za 
finanční podporu obci Telnice, Jaroslavu Salajkovi 
za pomoc při organizaci a věcné dary pro zúčastně-
né tenisty a všem účastníkům za pohodovou přátel-
skou atmosféru a předvedené výkony. 

Zdeněk Kubíček

obce Telnice. Turnaj pořádal Sbor dobrovolných 
hasičů Telnice ve spolupráci s restaurací U Seňora. 
Tímto chci všem, kteří pomáhali, moc poděkovat!
Základní zápasy se odehrály ve dvou skupinách po 
pěti týmech. Do boje o třetí místo postoupili loňští 
výherci Bimboši proti týmu ze Žatčan. Bimboši si 
letos odnesli bronzový pohár a medaile. Ve finále 
si proti sobě zahráli domácí Police a tým Mr. Day. 
Nakonec tým Police, ve složení Jan Štefke a Mija 
a Karlos Ondráčkovi, získal krásné druhé místo 
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Na věži telnického kostela 
odbíjí zvon. V příjemném vo-
nícím vzduchu jarního odpo-
ledne jde po chodníku mladá 
žena s malým chlapcem.  
Po silnici občas projede auto 
a z oblohy, kde plují bílé obláč-
ky jako kousky vaty, je slyšet 
blížící se zvuk silného motoru.

„Mami, letadlo.“
Obě osoby se zastaví, žena 

položí na zem tašku s náku-
pem, a se zakloněnou hlavou 
pátrají po létajícím stroji.

Z nepatrné tečky na obzoru  
po chvilce rozeznají pestře 
zbarvené sportovní letadlo.

Ani nestačí přečíst nápis na 
spodní straně křídla a lesk-
noucí se akrobat zamíří kolmo 
k mrakům, roztočí několik vý-
krutů, překlopí se do přemetu, 
v klesání podrovná do hladiny, 
ve které se přiblížil, a pokra-
čuje v přímém letu do čtverce 
u Měnína, kde bývalo za války 
polní letiště. Tam je určený 
prostor pro nácvik akrobacie.

Žena opět uchopí tašku, vez-
me syna za ruku a řekne:  
„Doktor Stoklasa…“

da.“ Když našel leták vyzývající 
mladé lidi, aby se naučili létat, 
přihlásil se do kurzu v aeroklubu 
Medlánky a při současném 
studiu na lékařské fakultě Uni-
verzity J. E. Purkyně (dnešní Ma-
sarykova univerzita) a výcviku ve 
Svazarmu získal pilotní průkaz 
na motorová letadla. Od počátku 
létal akrobacii, ve které se velmi 
rychle zdokonaloval. Již v roce 
1960 reprezentoval ČSSR na prv-
ním Mistrovství světa v Bratisla-
vě, kde obsadil 7. místo. Také se 
zúčastnil světových šampionátů 
v Maďarsku 1962 a v Moskvě 
1966. V roce 1965 zvítězil v akro-
batické soutěži Lockheed Trophy 
ve Velké Británii. Je mnohoná-
sobným držitelem světových 
rekordů v motorovém létání. 
Byl zkušebním a předváděcím 
pilotem n. p. Moravan Otroko-
vice, kde také získal kvalifikaci 
leteckého mechanika II. třídy se 
specializací na sportovní letoun 
Zlín 526F a průkaz obchodního 
pilota.

V reprezentačním družstvu 
akrobatů se poznal s Jiřinou Loc-
kerovou, svojí první manželkou.  
Jiřina Stoklasová, za svobodna 
Lockerová, je rodačka z Brna, pi-
lotka, akrobatka, Mistryně spor-
tu, reprezentantka ČSSR v letec-
ké akrobacii. Zúčastnila se 1. MS 
v Bratislavě 1960, MS v Moskvě 
1966 a mnoha dalších soutěží. 
Pracovala v Československé 
televizi Brno. V současnosti je 
aktivní v rozhlase, fotografuje, 
píše kuchařské knihy a navště-
vuje univerzitu třetího věku.

V roce 1971 dr. Stoklasa zakou-
pil v n. p. Moravan vlastní letoun 
Zlín 526F s imatrikulací OK-ZSA. 
Výběr označení nebyl náhodný, 
ale skrývá iniciály Zlín StoklasA. 
Také barevný nátěr stroje byl na 

MUDr. Jiří Stoklasa (*1937 Telni- 
ce – †2009 Brno) – pilot, akrobat,  
Mistr sportu, reprezentant ČSSR 
– se narodil v telnické Nádražní 
čtvrti. Na první stupeň základ-
ní školy chodil v Sokolnicích 
a na měšťanku v Chrlicích. 
Měl rád letadla a v té době byl 

Telnická křídla

členem letecko-modelářského 
kroužku, v němž měl možnost 
poznat základy aerodynamiky. 
Na brněnských školách se také 
věnoval sportovnímu potápění 
a zakládal na přehradě Klub 
sportovních potápěčů.

Ke skutečným letadlům se do-
stal po ukončení gymnázia v roce 
1955. Jak říkal: „Byla to náho-
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ohlédne na travnatou plochu 
s hangárem a věží aeroklubu.

Vrtule vykreslí průhledný 
kruh, kola se odvalují po trávě, 
kde nezanechávají stopu, a za 
malou chvíli letadlo pohltí tma 
a nekonečný prostor.

Ještě než i černovické letiště 
zmizí do nenávratna, na odleto-
vé frekvenci řídící věže se odhlásí 
„doktor Stoklasa“…

 Text a ilustrace Libor Sobotka 

Děkuji Šárce Oborné za pomoc s bádáním. 
Použité zdroje:
Akrobat v oblacích. http:// www.ceskatelevize.cz/
porady/1029945883-akrobat-v-oblacich/
MINAŘÍK, Miroslav. Křídla nad Brnem. Brno: Aeroklub 
Brno-Slatina, 2001. ISBN 80-238-7615-5.
Modelforum. http:// www.modelforum.cz/viewto-
pic.php?f=934&t=123871&start=30
Národní archiv. Fond Státní letecká inspekce. 
1945–1992.

jen bílé nápisy OK-ZSA na  
křídlech a trupu září do začína-
jící tmy.

Na obloze se postupně rozsvě-
cují mihotavé tečky hvězd a od 
hangáru pomalu přichází pilot 
v bílé letecké kombinéze se lvíč-
kem na blůze. Plnovous zahaluje 
tvář, jen oči vyzařují radost a tou-
hu zkrotit stroj a ovládnout pro-
stor, v němž je volnost a svoboda.

Obejde letoun, provede 
předletovou přípravu, rukama 
se zapře do listu vrtule a protočí 
motor. 

Tma umocňuje pocit neko-
nečna a nad vzdálený horizont 
vplouvá srpek stříbrného měsíce.

Muž vstoupí na křídlo, otevře 
překryt kabiny a vmáčkne se na 
zadní sedadlo. Než přetáhne přes 
ramena pásy, ještě naposledy se 

tehdejší dobu neobvyklý. Jak říká 
paní Stoklasová: „Byli jsme ovliv-
něni skupinou Beatles, šedesátá 
květinová léta jsme prožívali 
s nadšením, a tak jsme podle toho 
oblékli náš OK-ZSA.“

Po úletu ing. Bezáka do 
Západního Německa s celou 
rodinou v podobném, také sou-
kromém letounu na konci roku 
1971 byl Stoklasovým jejich Zlín 
odebrán a přidělen středočes-
kému krajskému aeroklubu na 
letišti Moravská Třebová. Od té 
doby měli velmi omezený pří-
stup ke svému letounu a k létání. 
Paní Stoklasová vzpomíná: „Za-
kázali nám s tím naším Zlínem 
létat, manželovi se zhroutil svět 
a nesnášel to zrovna statečně.“ 

V roce 1982 dr. Stoklasa 
letoun odprodal SVS Moravská 
Třebová, kde po odlétání ak-
robatických hodin sloužil jako 
vlečný letoun. Zlín 526F OK-ZSA 
zakončil svoji vzdušnou pouť 
v roce 1997 havárií při vlekání 
větroňů u Svitav. 

* * *
 …tráva na černovickém leti-

šti začíná při zapadajícím slunci 
pomalu tmavnout. Usazují se 
v ní kapičky rosy a na ploše stojí 
akrobatické letadlo. Jeho černá 
barva začíná splývat s okolím, 

Stoklasovi u svého Zlína 526F OK-ZSA Barevný „oblek“ letounu
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Masarykova 
kolečka 
V návaznosti na reportáž ze vzpomínkové akce 
konané 28. října letošního roku přinášíme 
recept na Masarykova kolečka, která napekly 
členky kulturní komise a KLASu. Kolečka můžete 
vyzkoušet třeba jako vánoční cukroví. 

		300 g hladké mouky

		100 g moučkového cukru

		2 žloutky

		170 g nasekaných ořechů (namočit na dvě 
hodiny do vody, aby se lépe krájely)

		300 g másla

		moučkový a vanilkový cukr na obalování

Vše zpracujeme, vytvarujeme válečky, zabalíme 
do folie a necháme 24 h naležet v chladnu.  
Krájíme kolečka asi 8 mm. Pečeme na pečicím 
papíře ve vyhřáté troubě na 150°C do růžova. 
Teplé obalujeme ve směsi moučkového  
a vanilkového cukru. Dobrou chuť!  

LB

Naše recepty

Křížovka
Správně vyluštěnou tajenku z křížovky, která vyšla 
v minulém čísle Telnického zpravodaje, nám dodaly 
dvě osoby. Tajenka zněla: OZNAČUJÍCÍHO PRÁVĚ 
VRBU. Výherkyní se po losování starostkou obce 
stala paní Marie Gallová. Gratulujeme.

Vyluštěnou tajenku z této křížovky můžete 
doručit osobně na obecní úřad, anebo ji poslat 

e-mailem na adresu urednice@telnice.cz  
nejpozději do 15. ledna 2024. Jména výherců  
budou opět slosována a šťastný výherce bude 
odměněn obecními upomínkovými předměty. 
Hodně štěstí v luštění!

Marcela Drápalová, úřednice OÚ Telnice
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Ve znaku obce Telnice najdeme celkem tři symbolické části: zlatý kůl, vrbu a věž. Zlatý kůl symbolizuje 
Zlatý potok protékající obcí. Stříbrná vrba odkazuje (viz tajenku) a věž ve znaku patří kostelu sv. Jana 
Křtitele. 
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 Hostinec (dnes nazvaný) u Laštůvků patří bezpochyby k nejstarším stavbám v obci. Uvnitř v přízemí 
a ve sklepě se částečně zachovaly staré klenby. Vzhledem k poloze budovy lze předpokládat, že se 
jednalo o velmi důležitou stavbu – tvrz, panský dvůr a rychtu – sídlo tehdejšího rychtáře. V době bitvy tří 
císařů byl tento dům využíván (viz tajenku). 

 

9 NÁZEV 
HLÁSKY  X 

1. DÍL 
TAJENKY SARMAT POMŮCKA: 

IJA 
PATŘÍCÍ 

ADAMOVI 
JAPONSKÁ 

MÍLE 
CHRÁNĚNÁ 

STUDIJNÍ 
PLOCHA 

POMŮCKA: 
RAT 

TVŮRCE 
DÍLA 

2. DÍL 
TAJENKY 

ODŘÍKAVÝ 
ČLOVĚK 

RUSKÁ 
ŘEKA    LISTINA    

RAK. TISK. 
AGENTURA    MISTR 

MEČE 

RMUT    
ROZMLUVA 

       OBYVATEL 
LAŠSKA 

MASA 
KAMENE 
(SLOV.) 

     

ŠPATNÝ 
NÁPOJ      OBLEČENÍ 
(SLOV.) 

POMŮCKA: 
RI 

ONAM 
(ZAST.)      

PYGMEJSKÝ 
BŮH     POLNÍ 

MÍRA 
KORÁLOVÝ 

OSTROV 

CHEM. ZN. 
HLINÍKU   

TYČ  NA 
CHOZENÍ     

KANADSKÁ 
ŘEKA    

MÁČETI ALEŠEK 

KTERÝM 
SMĚREM    

JMÉNO 
FENY     

PŘEDLOŽKA 
  OBRNĚNÉ 

VOZIDLO 
LIŠČÍ 

DOUPĚ 

RŽÁT     
ZVOLNA 

     UKONČENÍ 
MODLITBY VYCHOVA-

TELKA 

POMŮCKA: 
TORE 

POVZDECH 
    

ŽENSKÉ 
JMÉNO      ŽENSKÝ 

HLAS NÁSEP 

PATŘÍCÍ 
ARANOVI       

PŘÍPRAVEK 
NA  BOTY     
ROZPĚTÍ 

LEKTVAR        
KLEKÁNÍ 

   
ZNIČENÁ 

SPZ 
TRNAVY    POBÍDKA     

OSOBNÍ 
ZÁJMENO   OBILNINA 

(SLOV. 

LOUPEŽ     KYPĚNÍ 

ROZVÁŽEČ 
PIVA      

EDÉMY      

NASYPANÁ 
HMOTA      

 

 

Ve znaku obce Telnice najdeme celkem tři symbolické části: zlatý kůl, vrbu a věž. Zlatý kůl symbolizuje Zlatý potok  
protékající obcí. Stříbrná vrba odkazuje (viz tajenku) a věž ve znaku patří kostelu sv. Jana Křtitele. 
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na hrací kartu obrázky. Karta je rozdělena  
do obdélníků označených čísly. Hotovou kartu 
vystřihněte a odevzdejte podepsanou po vánoč-
ních prázdninách ve škole. Odměna vás určitě  
nemine! 

Leona Bímová, starostka obce

Velký vánoční kvíz 
Milé děti, 

připravili jsme pro vás velký vánoční kvíz, který 
má celkem 24 drobných úkolů. Vyluštěte slova  
a podle pokynů u jednotlivých úkolů nakreslete 

Pro děti 


	
Úkoly k hrací kartě:

1. Vylušti slovo: S + rychlé zavření a otevření oka a nakresli do rámečku číslo 1.

2. Najdi slovo: Ě A Z V D H.

3. Nejstarší zmínka o ozdobení vánočního stromku pochází z roku 1570. V domově dětí pro řemeslníky 
nazdobili stromek jablky, ořechy i preclíky. Ozdoby pak děti mohly sníst. Ozdob svůj stromeček podle 
vlastní fantazie. Na špičku dej obrázek z úkolu 2

4. Něco pro zasmání:
 Pepíček se ptá maminky: „Mami, jaký dárek by sis přála k Vánocům?“
„Jestli mě chceš potěšit, zlepši se v matematice.“
„Pozdě mami, dostaneš parfém.“
Nakresli obrázky červeně uvedeného slova do rámečků s číslem 2.

5. Jaký vynález ti umožní dívat se skrz zeď? Nakresli do rámečku s číslem 3. Pozor, do obrázku budeš 
dokreslovat ještě další obrázky.

6. Hádanka: Hvězdičky už vyšly, sluníčko je pryč. Na obloze svítí velikánský míč. Dokresli do rámečku  
s číslem 3.

7.  Hádanka: Co kvete večer a mizí ráno? Spí během dne a probouzí se v noci? Dokresli do rámečku  
s číslem 3.

8.  Hádanka: Ve dne malá jako myš, v noci všechno přerostu, když mě vidíš, nevidíš. Dokresli do rámečku 
s číslem 3.

9. Hádanka: Celého tě obleču, jako do krupice, a když přijdeš do světnice, honem z tebe uteču. 
Dokresli do rámečku s číslem 3.

10. Hádanka: Čtyři nohy, čtyři rohy, ale hlava nikde. Co je to? Nakresli do rámečku s číslem 4. Pozor, do 
obrázku budeš dokreslovat ještě další obrázky.

11. Najdi slovo: D L E Ž I – dokresli do rámečku s číslem 4.

12. Hádanka: Neodmyslitelně patří k vánočním svátkům. Mladá je velká, stará je malá. Co je to?
Dokresli do rámečku s číslem 4.

13.  Hádanka: Musíš se mnou být opatrný. Když jsem v kamnech, rád mě máš, když jsem na střeše, smut-
ně se díváš. Kdo jsem? Můžeš mě přimalovat k obrázku z předešlé hádanky.

14.  Nyní něco pro poučení: Původ perníčků sahá až do dávných dob starých Egypťanů. Do Čech perník 
doputoval až ve 14. století. Kvůli přidanému koření byl perník velmi drahý a pro obyčejné lidi takřka 
nedostupný. V 18. století se stal dostupnějším a bylo možné koupit si ho na poutích a jarmarcích.
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15. Upéct dobrý perník není jednoduché. Vy si ale můžete vyzkoušet jednoduché a zábavné cukroví:
      Piškotové kuličky
       Rozdrtíš (rozmixuješ, nastrouháš) piškoty. Kolik, záleží jen na tobě. K nim přidáš, co máš rád –  
      rozemleté oříšky, nasekané kandované ovoce, nastrouhanou čokoládu a jiné dobroty. Přidáš trochu  
      mletého cukru a změklé máslo. Vypracuješ těsto a vytvaruješ kuličky. Dobrou chuť! 

16. Co do řady nepatří, zakroužkuj: vánočka, perníčky, vanilkové rohlíčky, televize.

17.  Hádanka: Potřebuješ mě téměř ke každému pečení. Abys mě ale mohl použít, musíš mě nejdříve 
rozbít. Co jsem?

18.   Rozkrojení jablíčka je vánoční tradicí. Pokud chceš, nauč se básničku. Jablíčko si můžeš rozkrojit 
třeba s maminkou.

   Vánoční stromeček zavoní v pokoji,
   maminka u stolu jablíčko rozkrojí. 
   A když ho rozkrojí, uvidí hvězdičku,
   která se ukrývá v červeném jablíčku.

19. K vánoční pohodě patří i pohádky. Nakresli svou oblíbenou do rámečku číslo 5. Z rámečku můžeš 
udělat obraz nebo televizi.

20.  Vylušti doplňovačku a tajenku nakresli do rámečku číslo 6. Kdo je druhý z dvojice?

21 .  Některé číslice z adventního kalendáře se nám zatoulaly. Zkusíš je doplnit?

22. Zve všechny k vánočnímu stromečku. Ano je to zvoneček. Nakresli ho do rámečku číslo 7.

23.  Co je 24. prosince?

24. K zamyšlení: Co si myslíš, že je na Vánocích nejkrásnější? Můžeš to napsat nebo nakreslit pod  
obrázek na hrací kartě.

Spejbl a

Bolek a

Zubejda a

Mája a

Shrek a

Pat a

1 5 8 9 12

15 19 20 24

Řešení: 
1. smrk, 2. hvězda, 4. dárek, 5. okno, 6. měsíc, 7. hvězdy, 8. tma, 9. sníh, 10. stůl, 11. židle, 12. svíčka, 13. oheň, 16. televize, 17. vajíčko,  
20. rodina, 23. Štědrý den.
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16 | 12 | 2023

od 15.00
Sokolovna Telnice
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SSIILLVVEESSTTRROOVVSSKKOOUU
PPAARRTTYY

Orel jednota Telnice zve všechny děti na 

Zajímá tě, jaké bude letos téma? 
Sleduj naše stránky www.oreltelnice.cz a vývěsky. 

od 17.00 
hodin

Činnost organizace podporuje Obec Telnice.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2024 V TELNICI

Od 10:00 hodin budou Telnicí 
procházet skupinky králů 

a koledníků s označenými 
kasičkami.

Na setkání s Vámi se těší 
Orel jednota Telnice 
a všichni koledníci.

SOBOTA 6. 1. 2024

Chceš s námi koledovat? Přijď na sraz na Orlovnu v 9:30. ☺ 
Budeme rádi za každého pomocníka.
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LEDEN ÚNOR BŘEZEN

DUBEN KVĚTEN ČERVEN

ČERVENEC SRPEN ZÁŘÍ

ŘÍJEN LISTOPAD PROSINEC
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Třídění odpadu do popelnic:  Č  – černá (směsný komunální odpad) M  – modrá (papír)
 H  – hnědá (bioodpad)  Ž  – žlutá (plast, nápojový karton)

Kalendář svozových dnů v roce 2024
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Život v Telnici na fotografiích 
V Telnickém zpravodaji uvítáme 
vaše fotografie, které zachycují pří-
rodu, architekturu, portréty míst-
ních obyvatel, společenské a spor-
tovní akce v Telnici. Pokud se vám 

podaří zachytit něco pěkného, 
pošlete svůj snímek pokud možno 
v co nejlepší technické kvalitě na 
adresu zpravodaj@telnice.cz. Tyto 
fotky pak můžeme využít i mimo 

reportážní rubriky k ilustraci života 
v naší obci. Za fotky na této straně 
děkujeme paní Evě Kořalníkové.

Redakce



Setkání s T. G. Masarykem



Krásné Vánoce vám přejí 
děti z telnické školy


